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הכנה לערב פסח 

נקיון הבית הוא האמצעי אל הגאולה
הנה יש דבר מאוד מעניין, לפני חג הפסח מיד אחר פורים כל בתי ישראל 
סיבב  מדוע  להבין  ויש  וסידורים,   קניות  ניקיונות,  אימים:  ללחץ  נכנסים 

השם כך?
אלא זה בכדי שנתחבר לשיעבוד מצרים שהיה לאבותינו, ולכן גם היום יש 
שיעבוד לפני פסח. כולם בלחץ של נקיונות, ודווקא על ידי הלחץ הזה נזכה 

להגאל, איך?

כדי  לא  ולחצים  כאבים  יש  אבל  פסח,  לפני  לחצים  הרבה  יש  אישה  לכל 
שנגיד "אלו החיים, ככה זה לפני פסח!" זה נקרא 'לבלוע את המרור', ואז 
לא יוצאים ידי חובה, אלא צריך לאכול את המרור ולהתפלל: "אבא, תזכה 
אותי ללמוד מהלחץ שיש לי את לחץ השכינה... תזכה אותי ללמוד מהלחץ 
כמה חסרת אונים אני בלעדיך, תן לי את הכוחות, תן לי את הכלים...", וכך 
היא תבוא לליל הסדר באורות, כולה קשורה לבורא עולם, היא לא תבוא 

מרוסקת, היא תיתן לכולם מרץ ושמחה. 

הראשון-  הקורבן  את  מחפשים  שליטה,  מאבדים  המקרים  ברוב  לצערינו 
בן  לא  אתה  לי,  עוזר  לא  "אתה  עולם:  מלחמת  ומתחילה  הבעל-  או  הילד 
אדם! אתה מוכן שאני אמות פה ואתה לא תעשה כלום... נמאס לי! אני לא 
כך  שלי...",  לאמא  הולכת  אני  פסח,  איתך  עושה  לא  אני  הבית,  את  מנקה 
משחררים לחץ? מה שקורה הוא שכל המשפחה מגיעים לליל הסדר גמורים 
ומרוסקים, הם חושבים לעצמם: "מי בכלל צריך את החג הזה? הרס לנו את 

החיים, את שלום הבית ואת הבריאות..." 
השכינה  ללחץ  זה  את  מעלים  לחץ  שכשיש  למדה  אישה  אותה  אם  אבל 
עכשיו  מרגישה  שאני  מהלחץ  ללמוד  אותי  תזכה  "אבא,  ומתפללים: 
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גם  הרי  לישועות...  זוכה  הייתה  היא  השכינה",  של  הלחץ  את  מהניקיונות 
השכינה בלחץ, הקב"ה שואל: "מתי ילדיי יתעוררו? מתי עם ישראל יתעורר 

לבקש על הגאולה?"
חייבת  ואני  הקיץ  יגיע  מעט  עוד  "ה',  מבקשים?  אנחנו  מה  גאולה  במקום 
מזגן", "ה', לבעלי יש רכב מסחרי ואני רוצה רכב פרטי, אי אפשר לשים את 

הילדים מאחורה, בבקשה שבעלי יחליף רכב".
פשוט ה' נותן לנו לטעום מהלחץ שיש לשכינה כדי שנרגיש אותו אצלנו, 
הופך  שלנו  הגשמי  שהלחץ  ברגע  נמצאת.  השכינה  לחץ  באיזה  נרגיש  כך 
להיות לחץ על גלות השכינה- זה הופך ללחץ רוחני וכך הוא מביא בריאות 

וישועות, זה מביא כוחות.

"בְּדִיקַת חָמֵץ"
אֶת  בּוֹדְקִין  עָשָׂר  לְאַרְבָּעָה  "אוֹר  אומרת:  פסחים  מסכת  בתחילת  המשנה 
יד'  בודקים את  הַנֵּר". "אור לארבעה עשר" זאת אומרת ליל  לְאוֹר  הֶחָמֵץ 
אֶת  "בּוֹדְקִים  הלשון  מהו  זצ"ל  מבעלז  האדמו"ר  שואל  הנר.  לאור  החמץ 
הֶחָמֵץ לְאוֹר הַנֵּר"?  היה צריך לומר בודקים את "הבית" אם יש בו חמץ לאור 

הנר, הרי לא בודקים את החמץ אלא בודקים את הבית אם יש בו חמץ? 

זמן בדיקת חמץ מסוגל לשפע שאין כמוהו 
כתוב כאן דבר מאוד מאוד חשוב בעבודת השם! צריך לזכור שבימים האלה 

ובזמן הזה של "מצוות הפסח" אפשר לזכות להשפעות שאין כדוגמתם.
בדיקת חמץ - כשאנחנו הולכים לבדוק חמץ אנחנו לא סתם תופסים נר ביד 
ומתחילים להסתובב בבית כמו איזה מסכנים שמחפשים חמץ. לא! הרי אין 
חמץ, הרי הכל כבר נקי ומצוחצח, אז מה זה העניין היסודי של בדיקת חמץ? 
אז נכון שיש מנהג להשאיר עשרה פתיתים, אבל יש כאן משהו הרבה יותר 
מכוון  ואתה  אותה  עושה  אתה  חמץ"  ה"בדיקת  של  הזאת  הפעולה  עמוק 
באותה זמן של הבדיקה "אבא תזכה אותי כמו שאני מחפש את החמץ בביתי 
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שכך אזכה לחפש את החמץ שמצוי אצלי בלב".
פנימית  לפעולה  מכוון  הוא  אבל  גשמית  פעולה  עושה  האדם  אומרת  זאת 
"אבא תזכה אותי כמו שאני מחפש את החמץ  בנפש עם תפילה במחשבה  
בבית שכך אזכה לפשפש  ולמשמש בעצמי ולגלות את החמץ שלי".  החמץ 
המידות  וכל  'מחלוקת'  ה'תחרות'  ה'קנאה'  ה'שנאה'  ה'גאווה'  זה  שלי 

הרעות... ושאני אזכה לגלות את החמץ שלי. 

בתוך החושך נמצא האור
הבעל שם טוב לימד אותנו שגם בחמץ האישי שלי הוא לא נטו שלילי, אלא 
יש בו נקודת אור.  לדוגמא, בתוך כעס יש שמחה והתלהבות בעבודת השם. 
בתוך צער יש צער גלות השכינה בתוך תאוות יש אהבת השם. לכן אצלנו 
אומרת:  זאת  החמץ"  את  בודקין  עשר  לארבעה  "אור  שלנו  הפנימי  בחמץ 
את החמץ עצמו שלי הפנימי, הוא המטרה האמיתית. ה'בפועל' זה לעשות 
את החמץ שאנחנו מכירים בבית, אבל המטרה האמיתית זה החמץ האמיתי 

שלי, ושם זה נקרא שבודקים את החמץ עצמו. 
אתה בודק את החמץ הפנימי שלך,  את החמץ הפנימי בתוכו בודקים.  מה 
שטוב משאירים, ומה שרע זורקים. את הכעס החיצוני זורקים, אך את האור 
הפנימי שבתוך החמץ אותו אתה אמור להשאיר, אותו אתה אמור לעלות אל 
"אבא תזכה אותי ללמוד מהתאוות שיש לי שכך אזכה לאהוב אותך"  השם. 

וכן בשאר המידות,

כוח  של  השראה  מקבלים  בעצם  אנחנו  חמץ  בדיקת  שבליל  כן  אם  יוצא 
לבדיקה פנימית. בליל בדיקת חמץ אתה יכול לזכות לקבל משקפיים של "נֵר 
ה' נִשְׁמַת אָדָם חֹפֵשׂ כָּל חַדְרֵי בָטֶן". לזכות לקבל אור רוחני בגילוי הפנימיות 

שלי ואין לך דבר ענק מזה. 

היו עוברים לפניו לקבל ברכת  זיע"א בראש השנה כאשר  ר' אשר פריינד 
לגלות את האמת  "שתזכה  שנה טובה הוא היה מברך את העוברים לפניו, 
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הברכה  שזאת  אומרת  זאת  שלך".  הפנימיות  את  לגלות  "שתזכה  שלך", 
חמץ  בדיקת  ליל  הזה  בלילה  לקבל  זוכים  זה  ואת  אדם.  לכל  האמיתית 
שתזכה לגלות את החמץ שלך, ואחר כך שתזכה לקחת את החמץ שגילית 

ואת האור שבתוכו להעלות אל השם. זה העבודה שלנו הלילה.
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שׂרְֵפתַ חמֵָץ 

ביעור חמץ- העבודה של "יום ערב פסח"! 
זמן מסוגל לביעור כל הגזירות הקשות 

אומר ר' אהרון מטשערנוביל זצ"ל: שבשעת שריפת חמץ יש לכוון לשרוף 
ישראל.  עם  כל  ומעל  מעליך  והכלליות  הפרטיות  הקשות  הגזרות  כל  את 
בחמץ טמון כל הרע כי הרי החמץ מסמל את הגאווה, והבעל שם טוב אומר 
שהגאווה היא שורש לכל המידות הרעות. והמידות הרעות הם הרי השורש 
לכל העבירות, והעברות הם שורש כל הכאבים שאנחנו עוברים, יוצא שהכל 
הכל טמון בחמץ! הוא השורש של הכל! ושאנחנו מבערים את החמץ אתה 
יכול לכוון באותה שעה "אבא תזכה אותי עכשיו כמו שאני מבער את החמץ 
והרעות  הקשות  הגזרות  כל  את  ותבער  שלי  מהלב  החמץ  את  תבער  שכך 

מעליי ומכלל עמך ישראל".  

את  לקחת  רק  לא  זה  חמץ.  ביעור  שעת  מאוד  גדולה  שעה  זה  לכם!  דעו 
לא  זה  לא!  אותה,  ולאבד  אותה  לפורר  אותה,  ולזרוק  הלחם   עם  השקית 
פעולה טכנית, אלא זה לאבד לחלוטין ולשרוף את כל הגזרות הקשות על עם 
ישראל. ולכן זאת שעה ענקית וגדולה לבקש ולהתפלל על עצמך, על אשתך, 
 על הילדים, על כלל עם ישראל, שהשם יבטל בעלינו כל גזרות קשות ורעות. 

רבותיי זה שעה ענקית!!! אנחנו רואים את הפעולות האלה כפעולה פשוטה, 
  ! לא  אבל  שורפים.  איך  לראות  אוהבים  הילדים  חמץ,  שורפים  הולכים 
ומבטל  שורף  שאתה  בעולם.  שיש  המחלות  כל  את  שורפים  שעה  באותה 
את החמץ תהיה בתפילה "אבא, אבא תרחם על עמך ישראל תבטל מהם כל 
גזרות קשות ורעות, תבטל מעלינו את השנאת חינם, תבטל את כל המחלות, 
את כל האויבים, תבטל את כל אלה שהורסים ומקלקלים לנו את הילדים". זה 

שעה של ביעור החמץ הכללי מן העולם.
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הכנה רבה ל"ליל הסדר"

בבהילו יצאנו ממצרים
אבל  בלילה.  כגנבים  לא  אמנם  במהירות.  לחץ...  מתוך  יצאו  ישראל  עם 
כשהגיע הבוקר יצאו מיד, ולא המתינו אפילו שהבצק יאפה כמו שצריך, עד 
שהתורה מתארת "כי גורשו ממצרים, ולא יכלו להתמהמה". והשאלה עולה 
מאליה, האם לא הגיע לעם ישראל לצאת בצורה יותר מכובדת, מתוך נחת, 

לאט לאט, למה הם מיהרו כל-כך?
התשובה היא )'אור החיים' שמות ג, ה( שעם ישראל היה במצב רוחני קשה 
היו  ואם  היו כבר קרובים מאד לשער הנו"ן של שערי הטומאה,  מאד: הם 
תקומה,  הייתה  ולא  טומאה,  שערי  בחמישים  נכנסים  היו  עוד,  מתעכבים 

לעם ישראל יותר חלילה. לכן הקב"ה הוציאם מיד, ולא יכלו להתמהמה.
היו  יכולים  עדיין  הנו"ן,  לשער  יכנסו  אם  גם  כי  הסוף.  עד  מובן  לא  ועדיין 

לעשות עבודה רוחנית, להכיר שאין בכחם לצאת מעומק 
הטומאה שנמצאים בה, ויגיעו לביטול גמור לקב"ה, ויצעקו אל ה', ובעבודה 

זו ייצאו גם משער החמישים של שערי טומאה?!
יכלו! – "ולא יכלו להתמהמה". עם ישראל לא  מגלה לנו התורה שהם לא 
לא  שהוא  להכיר  לענוה,  להגיע  לעבוד  להתחיל  שעה  באותה  מסוגל  היה 
יכול לצאת בכוחות עצמו. הם לא היו במצב נפשי שמאפשר להם לעשות 
את אותה עבודה, לכן לא הייתה ברירה, רק להוציא אותם משם כמה שיותר 
מהר, כי אם היו עם ישראל נכנסים לשער החמישים, הם לא היו מצליחים 

לצאת משם במצב שלהם.

זה טמון במילה "להתמהמה". פעמיים מה. שלעם ישראל לא היתה  רעיון 
היחידה  והברירה  וענוה,  לביטול  חיינו",  מה  אנו  ל"מה  להגיע  אפשרות 

שעמדה בפניהם הייתה לברוח ולצאת מהר ככל האפשר.
 לומדים מכאן שכאשר יש לך איזה ניסיון, למשל: אתה נמצא במקום שיש 
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מישהו שכל הזמן מכעיס אותך ועולב בך, לכתחילה אתה צריך להתמודד 
ולעשות עבודת ה' מהמצב, להבין שאתה לא יותר טוב ממנו, ולהעלות את 
הרגש השלילי לשורשו – לקדושה. אבל אם הגעת למצב שאתה לא מסוגל 
להלחם, שכבר אין בך כח בנפש להתמודד עם המצב, אז עליך לקחת את 
כי  לזכור  עלינו  כוחות.  נטול  לקרב  להכנס  לא  מהניסיון,  ולברוח  עצמך 

לפעמים צריך לדעת גם לברוח!! 
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הכַּרְַפַּס
האור הטמון בכרפס

יש  מלח  במי  טובלים  כאלה  יש  שלו  המנהגים  לפי  אחד  כל  ירק  לוקחים 
בחרוסת כל אחד על-פי מנהגיו ואוכלים את הכרפס, וכאן יש נקודה מאוד 

חשובה שחשוב לכוון אותה. 
כרפס אומר אחד מגדולי האדמורי"ם בדורות האחרונים שהיה יהודי שכל 

כולו ענווה, והוא אמר שהכרפס ראשי תיבות "כלל ראשון פה סגור"! 
כאשר אתה אוכל את הכרפס זה לא סתם לדחוף ירק ממש, לא אתה לא כבש 
ולא עז. לכרפס יש כוח רוחני לסגור לך את הפה. לא לדבר מה שלא צריך. 
כל השנה אנחנו עונים, פותחים את הפה על ההוא, יוצאים על השני. כלל 
ראשון סגור פיך! אנחנו מורגלים כל היום לצאת על כולם. איפה האיפוק? 

כוח האיפוק טמון בכרפס... 

כלל ראשון וזה היסוד לפני הכל, אין מה לדבר  עבודת השם, על העלאת 
המידות והתאוות - כלום !!! אין לך מה לדבר בכלל  על ליל הסדר, קודם 
תגלה רצינות. כאשר אתה אוכל את הירק הזה שנקרא כרפס, כדאי להתפלל 
אותי לקבל את האור הפנימי שאתה טמנת  "אבא תזכה  תפילה במחשבה 
בכרפס לסגור את הפה" סייג לחוכמה שתיקה -איפוק. גם אם אשתך אמרה 
לך מילה, אתה מוכרח לענות לה?? תשתוק תשתוק. אבל אני לא יכול... אז 

תאכל כרפס. לכרפס יש מסר פנימי לסגור את הפה ולשתוק. 

נקודה  זה  רבותיי  המלחמות".  כל  את  מורידה  "השתיקה  אמר:  אשר  ר' 
ענקית! בזמן אכילת  הכרפס מקבלים את נקודת האיפוק. וזה לא רק שתיקה 
בפה,  אלא  כללית להיות בן אדם מאופק, ראית עוגה תתאפק קצת, אפילו 

שתי שניות ,חמש שניות, לאכול בעדינות, כל דבר איפוק. לא להגיב מיד.
את כל זה אנחנו זוכים לקבל בכרפס.

לנו  יש  אור  איזה  לתפוס  לפה,אלא  ירקות  לדחוף  סתם  לא  להפסיד,  חבל 
בכרפס הזה.
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מַגּיִד

זמן מסוגל להשרשת עבודת השם בלב ילדינו
מה שאנחנו כל השנה מנסים לחנך את הילדים שלנו, ולהחדיר להם ערכים 
אמיתיים,  כמו שנאמר, "חֲנֹךְ לַנַּעַר עָל פִּי דַרְכּוֹ גַּם כִּי יַזְקִין לֹא יָסוּר מִמֶּנָּה", 
כתוב בספרים הקדושים, שכל העניין הזה הוא נקלט יותר טוב בליל הסדר. 
ה"וְהִגַּדְתָּ לְבִנְךָ"  הוא בליל הסדר, כי זה הזמן להבין, הלבבות פתוחים, והשם 
נותן כוח ענק לאבא ולאמא להחדיר מסרים לבן שלהם. מה שהשקעת בליל 

הסדר ישאר לילדים שלך לכל החיים!!!
אני רוצה לשתף אתכם במשהו אישי, ליל הסדר בילדותי אצל סבא יהודה 

וסבא שלמה זצ"ל,
כשהייתי ילד קטן היינו עושים את ליל הסדר אצל סבא יהודה בראש העין. 
הייתי ילד קטן אבל עד היום "הֲרֵי אֲנִי כְּבֶן שִׁבְעִים שָׁנָה..."  ועד היום זכור 
אצלי איך סבא היה יושב בליל הסדר, איך הוא היה אומר את ההגדה, הייתה 
אווירה מיוחדת, אני זוכר את המנגינות שהיו שרים בחג הזה. עד היום אני 
זוכר את הסבא איך הוא מיסב ואוכל ואיך הוא היה דואג שכולם יקבלו כזית 
מהחסה. את החיוך שלו, אתה מאור הפנים שלו, את קריאת ההגדה, עד היום  

חרוט לי בנפש דברים שראיתי בגיל 4,
זה לא עוד לילה שאוכלים סעודת שבת אז עכשיו זה סעודת חג. לא, לא, 
זה נחרט   - לו  מה שהלילה דיברת עם הבן שלך, מה שהלילה החדרת  לא! 

אצלו לכל החיים.
שנה אחת עשינו את ליל הסדר אצל סבא שלמה. סבא שלי מצד אמא הייתי 
ילד בן עשר. אני זוכר את הקידוש של ליל החג, את המנגינה של הקידוש, 

את הדמעות של סבא שלמה, 
אני רואה עכשיו מול העיניים את סבתא שושנה מסתכלת על סבא שלמה 
ובוכה. אני רואה את אמא שלי ז"ל רואה את סבא ואת סבתא, את ההתרגשות 

שהייתה עם כל הדודים שם בקידוש,
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שהחזיק  בשעה  רועדות  היו  סבא  של  והידיים  ובוכה,  מתרגשת  אמא  ואת 
את גביע הקידוש, הכל חרוט.  אני זוכר איך שסבא היה מסלסל את נוסח 
הִנְחִיל אוֹתָנוּ..." איך כולם  חֶמְדָּה  אֶרֶץ  עַם  מִכָּל  הִבְדִּילָנוּ  "תְּרוּמָה  הקידוש 
מתרגשים ובוכים איזה אווירה, וזה נחרט לכל החיים, מה שיש לי היום זה 
מליל הסדר שהייתי אצל הסבים, מהפנים המאירות של סבא יהודה,  ממה 
שראיתי איך אבא שלי יושב כמו ילד קטן ליד סבא יהודה, ומחכה שהוא יביא 

לו את המרור, 
ולכן העיקר לא רק לקרוא את ההגדה, חשוב מאוד בלילה הזה לדבר על 
יסודות האמונה, למשל מגיעים למכת דם ואתה מספר לבן שלך איך המצרי 
בא  ליהודי, ומבקש ממנו לשתות והיהודי שותה מאותו כוס- מים, והמצרי 
שותה מאותה כוס- דם, ואז אתה אומר לו ראית מה זה? רואים פה השגחה 
יכול  ויהודי, וכאן אתה  פרטית איך הקדוש ברוך הוא משגיח על כל יהודי 
זה  חבר  לא  זה  לך  מציק  חבר  אם  השם,  זה  לנו  שקורה  מה  שכל  להרחיב, 
השם, אם אשתך עושה לך משהו זה לא היא זה השם, זה בורא עולם קורא לי 

דרכה, מה שתכניס לילדים שלך בלילה הזה, זה ישאר לכל החיים, 

להתנהל ברגיעות
צריך  הזה  הלילה   . לבב  ובטוב  בשמחה  בחיוך  להיות  צריך  שהכל  כמובן 
לחץ   מתוך  לדבר  לא  לחץ  מתוך  לא  משוחררים.  חורין  בני  כולנו  להיות 
כך עם הילדים  "שבו! שבו! שקט! כבר מאוחר עוד מעט חצות!" אל תלך 
זה  ילדיו תפיסה שתורה  גורם להחדיר בלב  שלך  מי שמתנהג בלחץ הוא 

עצבים, תורה זה לחץ.

לכן תיקח את הזמן תתנהג ברוגע, בשלווה, במתינות, בכיף, תהנו, אין כמו 
הלילה הזה ואין כמו התורה שלנו ואין כמו המצוות, ומה שהצלחת לדבר 
החיוכים המאור פנים שלך-  בלילה הזה, המסרים שהעברת לילדים שלך, 
ישפיע לכל השנה. גם אם אתה מרגיש שיוצא לך קרניים מרוב לחץ ועצבים, 
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אוקיי אתה צודק,  אבל תזכור הלילה הזה זה ליל חינוך, זה לילה שבו אתה 
לכל  להם  להחדיר  דורות,  לדורי  שלך  הילדים  לכל  להחדיר  לזכות  יכול 
יהיה  זה  שתכניס  יסוד  איזה  השם,  ועבודת  האמונה  של  המסר  את  החיים 

מצויין,
 ולכן רבותיי לנצל את שאינו יודע לשאול אָתְּ פְּתַח לוֹ - הלילה הזה אפשר 
לפתוח לילדים שלנו את הראש את הלב להכניס! להכניס! להכניס! הלילה 
הזה הכל נפתח תדבר 'והגדת לבנך'. תנצל את הלילה הזה לחבק את הילדים, 

לנשק אותם, לספר להם כמה אתה אוהב אותם וכמה הם חשובים לך,

לא לבזבז את הזמן על קישקושים, תנצל את סיפור יציאת מצריים, לדבר 
דיבורים על אמונה, עבודת השם, הכנעה, לספר על הצדיקים על הבעל שם 
טוב הקדוש, מה שהשם יזכה לך, רק תדבר, כי מה שאתה מדבר הלילה, זה 

השפעה לכל השנה.

איך לקיים מצות 'והגדת לבנך' בהידור
ולמען תספר באזני בנך ובן בנך את אשר התעללתי במצרים... וידעתם כי 
אני ה' )י, ב(  הקדוש-ברוך-הוא רוצה שנספר באזני ילדינו את ההתעללות 
 - "התעללתי  רש"י  מבאר  התעללות?  אותה  מהי  במצרים.  עשה  שהוא 
שנספר  מעוניין  ה'  זה  ואת  צחוק,  מהמצרים  עשה  ה'  כלומר,  שיחקתי". 
זה?  כל  של  המטרה  מה  וקלס.  שחוק  מהמצרים  עשה  הוא  איך  לילדינו, 
"וידעתם כי אני ה'". ידיעת ה'. צריך להבין איך מגיעים מהעובדה שה' עשה 

צחוק מהמצרים, לידיעת ה'?
התשובה טמונה בידיעת כח הליצנות. חז"ל דיברו בצורה חריפה מאד נגד 
הליצנות. במשנה באבות נכתב )ג, יג( "רבי עקיבא אומר: שחוק וקלות ראש, 
אין  ליצים  "כת  נאמר  )דף מב(  מרגילין את האדם לערוה". בגמרא בסוטה 

מקבלים פני שכינה". מה הבעיה הגדולה בליצנות?
יכול  אדם    - תוכחות"  מאה  דוחה  אחת  "ליצנות  המוסר:  בעלי  אומרים 
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לשמוע שיחה מוסרית ולהתעורר מאד. יבוא אליו מישהו ויצחק על השיחה 
ההיא, יש כח באותה בדיחה למחוק ברגע אחד את כל מה שקיבל, ולא ישאר 

בו שום רושם וחיזוק. כלומר, ליצנות היא כח שיכול לבטל דברים! 
"שחוק וקלות ראש, מרגילין את האדם לערוה" – איך מכמה בדיחות אפשר 
שרגיל  אדם  ראש".  ל"קלות  גורמת  שהליצנות  משום   – כך?  כל  להידרדר 
 – יכול להביא אותו לעשות מה"ראש" - מהקב"ה ומהקדושה  זה  בשחוק, 
ה',  עבודת  ענייני  כל  את  בחיים,  הרציניים  הדברים  כל  את  לקחת  'קלות'. 
ולצחוק עליהם ולזלזל בהם, עד שיכול להגיע לעבירות החמורות ביותר, כי 
הליצנות יכולה לקחת את הערכים החשובים ביותר ולרמוס אותם בבדיחה 

אחת.

יש רק מטרה אחת שבשבילה מותר להשתמש בליצנות: אומרים חז"ל, "אמר 
רב נחמן, כל ליצנות אסורה, חוץ מליצנות על עבודה זרה שמותרת" )מגילה 
בזה  שנשתמש  כדי  והביטול,  הליצנות  כח  את  בעולם  יצר  הקב"ה  ב(.  כה, 
נגד העבודה זרה. ולאו דוקא 'עבודה זרה', אלא כל מה שנוגד את הקדושה, 
מותר לנקוט באמצעי של ליצנות, 'לעשות ממנו צחוק', ועל ידי כך לבטלו. 
עשיתיני"  ואני  יאורי  "לי  עצמו  על  ואמר  זרה,  עבודה  מעצמו  עשה  פרעה 
ג(. כל ארץ מצרים הייתה משוקעת בטומאה גדולה, עד כדי  )יחזקאל כט, 
שהביאו את עם ישראל למצב של "עובדי עבודה זרה"; בשביל לבטל כזה כח 
של טומאה, היה רק דבר אחד שיכול למחוק את הרושם של הטומאה בעם 
– הביא עליהם מכות  'צחוק'  ליצנות!! לכן הקב"ה עשה ממצרים  ישראל: 
ותרבותם,  וכך כל מצרים  משונות, שכנראה הצחיקו מאד את עם ישראל, 
היו לעיני בני ישראל לשחוק, ועם ישראל הצליחו למחוק את רושם טומאת 

מצרים מעליהם. 

אומר הקב"ה: "ולמען תספר באזני בנך ובן בנך את אשר התעללתי במצרים" 
– חשוב מאד שתתאר לילדים שלך איך התעללתי ועשיתי ממצרים צחוק, 
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כדי  ללעג,  ונושא  מזולזלים  יהיו  שהמצרים  כזו  בצורה  המכות  את  תתאר 
לבטל  צריך  אדם  כן   וכמו  וקלס.  ללעג  יהיה  גם  מייצגים  שהם  מה  שכל 
וכאשר  וצאצאיו,  בניו  בעיני  השליליים  הדברים  ואת  הרחוב  תרבות  את 
אדם יבטל מעצמו את השלילה והטומאה, ממילא תתחזק אצלו הקדושה 

והחיבור לקדושה – וידעתם כי אני ה'.
במעלותיהם,  מתגאים  מעצמם,  ש'אוחזים'  אנשים  לוקח  הקב"ה  לפעמים 
הם  אחד  וברגע  גמורים  מסכנים  הם  איך  להם  מראה  צחוק...  מהם  ועושה 

נופלים ומתבזים... זה גם סוג של 'ליצנות מעבודה זרה'.
שאנחנו  זרה'  ומה'עבודה  הרחוב,  של  זרה'  מה'עבודה  צחוק  נעשה  אם 

עושים מעצמנו – נזכה ל"וידעתם כי אני ה'".

מַה נִשְׁתַּנָּה
הזמן המסוגל לקבלת התפילות לפעול בו כל מיני ישועות.

יש שני מקומות בהגדה שהם מסוגלים לתפילות. זמן סגולי לבקש לשאול 
ולהתחנן אל השם לכל מה שאתה רוצה, שימו לב! אנשים לא יודעים את זה.
בהגדה לפני שהילדים מתחילים לשיר מַה נִשְׁתַּנָּה  כתוב למעלה  "וְכָאן הַבֵּן 

שׁוֹאֵל"  

זה המקום שהילדים מתחילים לשיר  מה נשתנה הלילה הזה מכל הלילות... 
הם שרים ושרים ושרים בקול הרך המתוק והחמוד שלהם, וכולנו מתענגים, 
וזה הזמן, תוך כדי השירה של הילדים, אתה באותו רגע מתפלל להשם על 
שלום בית, חינוך ילדים, פרנסה, בריאות, הצלחה, על כלל ישראל, תבקש, 

ותבקש, ותבקש . 

זמן  זהו  בוכה  שהתינוק  בשעה  המילה  שבזמן  הקדושים  בספרים  כתוב 
המסוגל להתפלל ולבקש כל מיני בקשות שאתה רוצה, והן עולות לשמים 

יחד עם הבכי של התינוק. 
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הלילה  נשתנה  מה  שרים  שהילדים  שעה  באותה  הסדר,  בליל  הדבר  אותו 
"אבא,  והאמא באותו רגע מתפללים מכל הלב  והאבא  הזה. הילדים שרים 
השנה  כל  אמיתי  בית  לשלום  הרבים  ברחמיך  אותי  תזכה  אבא  אבא,  אבא, 
אותי  תזכה  אבא  השם.  לעבודת  חברים  להיות  שנזכה  אמיתית,  לאחדות 
שמיים,  וליראת  לתורה  יגדלו  שהילדים  הילדים,  בחינוך  דשמיא  לסייעתא 
לעבודת המידות בדרך הבעל שם טוב. אבא תרחם. אבא תזכה אותי בפרנסה 

טובה...” 

תבקש מהילדים שישירו וישירו עוד, ואתה כולך תפילות אם זה במחשבה, 
אם זה בפה, מה שאתה יכול לנצל יחד עם השיר שלהם, בזמן הזה  התפילות 

שלך עולות למעלה, וכאן הבן שואל. לכן יש לנצל שעה זאת,
אבל  המנגינה,  זה  שהעיקר  חושבים  הזאת  השעה  את  מאבדים  אנשים 
בבקשת  הזאת  הגדולה  השעה  את  לנצל  אלא  העיקר,  לא  היא  המנגינה 

רחמים למה שאתה רוצה, לכל הישועות לך ולכל עם ישראל.
מקום נוסף בהגדה ששערי שמים נפתחים. 

לכוון  אפשר  הללו,  המילים  את  אומר  כשאתה   - אֱלֹקֵינוּ  הַשֵּׁם  אֶל  וַנִּצְעַק 
ולבקש במחשבה, את כל הרצונות, את כל הצרכים, ואת כל הבקשות שאתה 
לבקשות  האלה  הזמנים  שני  את  לנצל  כדאי  מאוד  מסוגלת  השעה  רוצה, 

לפתיחת השערים בשמיים זה ממש באותם רגעים אלו .

"כְּנֶגֶד אַרְבָּעָה בָּנִים דִּבְּרָה הַתּוֹרָה"  
תָּם,  אֶחָד  רָשָׁע,  אֶחָד  חֲכַם,  אֶחָד  אנחנו פוגשים את ארבעת הבנים בהגדה. 
וְאֶחָד שֶׁאֵינוֹ יוֹדֵעַ לִשְׁאוֹל, נשאלת השאלה מדוע כתוב אחד חכם אחד רשע 

אחד תם ואחד שאינו יודע לשאול מדוע המילה אחד חוזרת על עצמה ? 
למה לא כתוב כנגד ארבעה בנים דיברה התורה חכם רשע תם ושאינו יודע 

לשאול? מה זה אחד... אחד...?
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ארבעת הבנים שבתוך כל אחד ואחד
אלא, כתוב כאן נקודה מאוד מאוד יסודית. כשאנחנו קוראים "כנגד ארבעה 
בנים דיברה התורה", בדרך כלל איך אנשים מתרגמים את ארבעת הבנים?  
אחד חכם זה אני! אחד רשע זה אשתי...! אחד תם זה הבן שלי, ואחד שאינו 

יודע לשאול זה חמי! 
אבל זה לא כך כנגד ארבעה בנים דיברה התורה, הכוונה היא שבכל יהודי 
יש את ארבעת הבנים!!! לכולנו יש את ארבעת המצבים, אחד חכם, יש ימים 
שאתה חכם, יש חשק ללמוד, להתפלל, חשק לעזור לאישה, חשק לעשות 

דברים טובים,
לעשות  לך  בא  לא  כלום,  רוצה  לא  רגעים שאתה רשע,  ויש  ימים  יש  אבל 

כלום, לא בא לך לחיות. 
יש ימים שאתה תם, גולם אמיתי, חבל שאתה אוכל בכלל. 

ויש רגעים שאתה אינו יודע לשאול, בוהה, כלומניק.

אז רגע אז מי אני? אני חכם? אני רשע? אני תם? אני שאינו יודע לשאול...? 
מה אני??? אני רואה שכל הזמן יש אצלי שינויים במזג האוויר הפנימי אז מי 
אני? מה אני?, אומר לך בעל ההגדה, אתה כל ארבעת הבנים!!! זה הבן אדם, 
הבן אדם כולל בתוכו את ארבעת הבנים, כדי ללמוד מהם שאני מצד עצמי 

חסר יציבות. 

הַשֵּׁם  יִשְׂרָאֵל  "שְׁמַע   – ה"אחד"  אל  תגיע  זה  שמכח  כדי  היא,  בזה  המטרה 
אֱלֹקֵינוּ הַשֵּׁם אֶחָד".  אז אם אתה מגלה שכן יש לך יציבות, אז דע לך, זה לא 

אתה זה ה"אחד". 
אחד חכם, אחד רשע, אחד תם, ואחד אחד שאינו יודע לשאול. אתה אמור 
להשם  להתפלל  שלנו  הזמן  כאן  האחד.  אל  האלה  המצבים  מכל  להגיע 
במחשבה "אבא תזכה אותי להפנים שאני זה ארבעת הבנים שמכוח ארבעת  

הבנים אני אזכה להגיע אל האחד-אליך"
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אֱלֹקֵינוּ  ה'  צִוָּה  אֲשֶׁר  וְהַמִּשְׁפָּטִים  וְהַחֻקִּים  הָעֵדוֹת  מַה  אוֹמֵר:  הוּא  מַה  "חֲכַם 
אֶתְכֶם? אַף אַתָּה אֱמוֹר לוֹ כְּהִלְכוֹת הַפֶּסַח אֵין מַפְטִירִין אַחַר הַפֶּסַח אֲפִיקוֹמָן".  

ביאור שאלת החכם ותשובת בעל ההגדה.
הנה צריך ביאור שאלת החכם וכן יש להבין מהי התשובה באמירת הלכה 
פי דברי ה'תורת אבות'  לומר בביאור דבריו על  ונראה  זו מהלכות הפסח. 

מסלונים  בתוספת נופך. 

הנה יש בתורה שלש דרגות בעבודת ה'. 
שמרגיש  למצוות  רומז  וזה  תכשיט,  כלומר  "עדי"-  לשון  שהוא   - עֵדוֹת 

בעשייתן תענוג רוחני. 
חֻקִּים - בחינת המצוות שאין בהן שום טעם ורגש כלל בעשייתן. 

מִשְׁפָּטִים - הן מצוות שהשכל וההיגיון האנושי מחייב ומסכים עליהם. 

וידוע שישנם ב' שמות: הוי' ואלוקים, הוי' מסמל רחמים ואלוקים מסמל דין. 
וזה כנגד בחינת שכר ועונש, אדם שמקיים את רצון ה' זוכה לשכר ורחמים 

כנגד שם הוי', וכשעובר על רצון ה' מקבל עונש כנגד בחינת שם אלוקים. 
וזוהי שאלת החכם, לשם מה אתם משתמשים בשם הוי' ואלוקים הן לגבי 
עדות והן לגבי משפטים, הרי גם בלי זה היינו מקיימים אותם מצד שהשכל 
מחייב או התענוג שיש, ומדוע גם בהם אנו הולכים בגישה של שכר ועונש 

שזה יותר מתאים לחלק של החוקים שאין בהם שכל כלל? 

וזאת התשובה לבן החכם: אנו מצווים לשחוט את הפסח, שעניין שחיטת 
הפסח בא לרמוז כי השֶׂה הוא האליל של מצרים שהיו עובדים למזל טלה. 
ההנהגה,  וכי  בעולם.  השולט  הוא  שהטבע  שאחזו  פירושו  המזלות  ועניין 
כפופה לחוקים ידועים וטבעיים. ושחיטת הפסח באה להורות שאין הנהגה 
של טבע, אלא אנו מונהגים בהשגחה פרטית לפי מעשינו, ומצד הטבע אין 
וגם כלפי עדות או  לנו שום מעמד עצמי, ורק ה' הוא המחזיק ותומך בנו. 
משפטים, אני מצד עצמי לא מסוגל לבדי לבצע זאת, כי מצד הרצונות שלי 

אין לי יכולת לעמוד בכך  כיוון שאנו לא מונהגים בטבע. 
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אֲפִיקוֹמָן"- אפיקומן הוא מיני מטעמים, כלומר  הַפֶּסַח  אַחַר  מַפְטִירִין  "וְאֵין 
שגם ההכרה הזאת שאנו מונהגים מעל הטבע, גם בזה איני מסוגל להגיע 

בכוחות עצמי, אלא אני צריך את רחמי ה'.
ועל זה התשובה לבן החכם, מצד האמת שלנו אנחנו לא מסוגלים לעשות 
בלי  כי  ותענוג,  ולא משפטים אפילו שיש בהם שכל  ולא עדות  חוקים  לא 
הרחמים של ה' שום דבר לא מחזיק אותנו, ורק ה' הוא התומך בנו בקיום 
בכל  ולכן  לו".  יכול  אינו  עוזרו  הקב"ה  "אלמלא  ז"ל:  כאמרם  המצוות 
הבחינות אנחנו צריכים לבוא מצד הגישה של שכר ועונש בחינת שם הוי' 
יכולים להישען על השכל והתענוג שיש במצוות. והנה שֶׂה  ואלוקים, ולא 
שיש  וזהו  אֹבֵד",  כְּשֶׂה  "תָּעִיתִי  בתהילים  ככתוב  עצמי  אונים  חוסר  מסמל 
אונים  חסר  עצמי  מצד  שאני  להכרה  להתחבר  היינו  הפסח-  את  לאכול 
"אֵין  וזהו  עלי.  החומל  הוא  שה'  חמלה-  שפירושו  "פסח"  הוא  כן  וכשמו 
מַפְטִירִין אַחַר הַפֶּסַח אֲפִיקוֹמָן" אין אוכלין לאחר אכילת הפסח שום מזון עם 
טעם אחר כדי שלא יפוג טעם בשר הפסח, כלומר יהודי צריך להישאר עד 
הסוף עם הטעם של הפסח, לזכור שאני תמיד מציאות של תלות בה', ולי אין 

יכולת עצמית משלי.

ת יַעֲקֹב וְאֶת עֵשָׂו"  "וָאֶתֵּן לְיִצְחק אֶֽ
עשו הוא המתנה המובחרת עבור אביו יצחק 

לב אליהו,  לב' בסוף  )'שביבי  זצ"ל שואל  לופיאן  רבי אליהו  הגאון הצדיק 
חלק ג עמ' שסב( איזו 'מתנה טובה' השם נתן ליצחק בכך שנתן לו בן כמו 

עֵשָׂו... 
ויש לומר שיצחק היה כידוע עולָה תמימה, וזכה לעלות על גבי המזבח ועליו 
נאמר "אשר קידש ידיד מבטן", וכאשר האדם נמצא בדרגה גבוהה מאוד הוא 
בסכנה גדולה של נפילה בגדלות, וכמו שאמרו חז"ל "כל הגדול מחבירו יצרו 
גדול הימנו" וזה היה "פחד יצחק". וכשהשם נתן ליצחק את עֵשָׂו הבין יצחק 
יותר טוב ממנו,  שזו השמירה שלו מלמעלה, כדי שילמד מעֵשָׂו שהוא לא 
ובלי הרחמים של ה' הוא היה גם כן כמותו. וממילא זה שאני במצב כל כך 
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מרומם - זה רחמי ה' עליי.
וזהו "וַיֶּאֱהַב יִצְחָק אֶת עֵשָׂו" - אהבה בגימטריא אחד, כי דרך עֵשָׂו התחבר 
אזי  עצמו,  עם  עבודה  כזאת  שעושה  שמי  הבעש"ט  ואומר  "האחד".  אל 
מתעוררים אצל השני הרהורי תשובה. וזהו "כִּי צַיִד בְּפִיו"- על ידי העבודה 
הזאת שיצחק עשה, הוא היה צד את אותן נשמות שהיו טמונות בתוכו, וכיון 

שיצחק ניצל מגדלות בזכות עֵשָׂו- אין לך מתנה גדולה מזו...
 

"בָּרוּךְ שׁוֹמֵר הַבְטָחָתוֹ לְיִשְׂרָאֵל, בָּרוּךְ הוּא" 
כשהיהודי עושה קידוש הגוי עושה הבדלה

יש כאן דבר לא מובן, וכי שבח הוא לבורא יתברך שדבר אחד מדבריו לא 
ישוב ריקם, שהוא שומר הבטחתו... וכי יש הווא אמינא שהבורא יתברך לא 

יקיים דברו?! 
שׁוֹמֵר  "בָּרוּךְ  אמר  כבר  הרי  הוּא",  "בָּרוּךְ  הלשון  כפילות  ביאור  צריך  ועוד 

הַבְטָחָתוֹ לְיִשְׂרָאֵל"? 
הקב"ה  שהבטחת  הסדר"  ליל  "שערי  בספר  שכתב  מה  פי  על  לומר  ויש 
לאברהם אבינו לגאול את עם ישראל היה בתנאי: "גֵר יִהְיֶה זַרְעֲךָ"- כלומר 
כל עוד והם ירגישו גֵרים ולא חלק מהתושבים במצרים ויטמעו בהם- אזי 
אני אגאל אותם. והנה אמרו במדרש )שמות רבה א. ח'( שלאחר מות יוסף 
עם ישראל הפרו ברית מילה- אמרו נהיה כמצרים, לכן החלו לעבוד עבודה 
זרה כמבואר בנביא יחזקאל )כ. ז-ט'( והיו בסכנת היטמעות בתוך מצרים, 
האהבה  את  הפך  הקב"ה  לכן  הגאולה.  של  ההבטחה  את  אין  כבר  זה  ועל 
שהייתה למצרים לשנאה שנאמר )תהילים קה. כה'(: "הָפַךְ לִבָּם לִשְׂנֹא עַמּוֹ 
לא  שאנחנו  לנו  יזכירו  שהמצרים  דאג  הקב"ה  כלומר  בַּעֲבָדָיו"-  לְהִתְנַכֵּל 
חלק מהם אלא רק גֵרים בלבד, וזהו "בָּרוּךְ שׁוֹמֵר הַבְטָחָתוֹ לְיִשְׂרָאֵל"- היינו 
שה' דאג שאכן יהיה אפשרות לממש את ההבטחה. וזה היה על ידי הכאבים 

שהמצרים גרמו לישראל. 
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וזהו שמסיימים "בָּרוּךְ הוּא", "הוא"- לשון נסתר, והיינו שגם כשה' כביכול 
נסתר ואנו רואים לנגד עינינו מצב של יסורים ותלאות כמו שבמצרים עינו 
ולא  "גֵרים"  בבחינת  שנשאר  כדי  לטובתנו  הוא  זה  מצב  שגם  הרי  אותנו, 

נתערב באומות, ואז נזכה להיות ראויים לקיום ההבטחה.
 

"גֵר יִהְיֶה זַרְעֲךָ בְּאֶרֶץ לֹא לָהֶם"
הייסורים כתנאי לקבלת שפע

יש לשאול בשעה שהקב"ה הודיע לאברהם "וַעֲבָדוּם וְעִנּוּ אֹתָם אַרְבַּע מֵאוֹת 
והדבר  הגזירה  לבטל  כדי  להתפלל  הפציר  שאברהם  מצאנו  לא  שָׁנָה"- 
תימה מדוע אברהם שתק? הרי כששמע על הגזרה של סדום התחנן והפציר 

לביטול הגזירה, ומדוע כאן על ילדיו וצאצאיו - שמע ושתק!?! 
הקב"ה  נתן  מתנות  "שלש  ה.(:  )ברכות  הגמרא  דברי  פי  על  לבאר  וניתן 
לישראל וכולן לא נתנם אלא על-ידי ייסורים, ואלו הן: תורה, ארץ ישראל 

ועולם הבא..."
וכתב ר' צדוק הכהן מלובלין זצ"ל שגלות מצרים הייתה הייסורים שלפני 

מתן תורה. 
ארבעים שנה במדבר "וַיְעַנְּךָ וַיַּרְעִבֶךָ" היו הייסורים שלפני ארץ ישראל, 

וגלות זו שאנחנו נמצאים בה  היום- היא הייסורים שלפני הגאולה שנקראת 
עולם הבא. 

ונראה לבאר שג' מתנות אלו עניינם: 
תורה- היינו קבלת עול מלכות שמים וקיום המצוות הכתובות בה. 

את  לאדם  מגלה  הארץ  שקדושת  שפלות  הכרת  מטרתה  ישראל-  ארץ 
נקודות החולשה שלו כדי שדרכם יצעק ויתקשר אל ה'. 

עוד  ה"אין  של  השלימה  וההכרה  המוחלט  הביטול  עניינו  הבא-  עולם 
מלבדו". 

וג' מתנות אלו לא ניתנו אלא על ידי ייסורים כי אם האדם היה מגיע אליהם 
בכוחות עצמו- היה זוקף זאת לעצמו ומתגאה בהישגים שלו. אך הייסורים 
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מסוגל  לא  עצמו  מצד  שהוא  אפסיותו,  את  לאדם  מגלים  להם  שקודמים 
להגיע לשום שלב ומתנה, וכל ג' מתנות אלו הינם חסדי ה'. 

וזה מה שאברהם אבינו הבין- שגלות מצרים היא הכלי היחידי שדרכו יהיה 
ניתן לקבל את כל שלושת המתנות הרוחניות, כי מטרת הייסורים להביא 
את האדם לבחינת "לב נשבר" והכרה בחוסר האונים שלו- ואז יש אפשרות 

להעניק לו את שלושת המתנות מבלי שיקח אותם לעצמו.
 

"וַעֲבָדוּם, וְעִנּוּ אֹתָם"
השתתפות בצער הזולת- תנאי למתן תורה 

ידוע שיתרו בא לפני מתן תורה והציע את מינוי הדיינים ולאחר מכן שלחו 
משה רבינו חזרה אל ארצו, ורק לאחר מכן ניתנה התורה. נשאלת השאלה 

מדוע לא נשאר יתרו למתן תורה? 
"אמר   :) יב.  כהנא  דרב  )פסיקתא  במדרש  שכתוב  מה  פי  על  לבאר  וניתן 
בתוך  ישב  ויתרו  במצרים  ובלבנים  בטיט  משועבדים  היו  ישראל  הקב"ה: 
ביתו השקט ובטח, ובא לראות בשמחת תורה עם בנָי? לפיכך 'וַיְשַׁלַּח מֹשֶׁה 
אֶת חֹתְנוֹ' ואחר כך מתן תורה". ומבואר בדברי המדרש שיתרו לא היה זכאי 
לקבל את התורה יחד עם כלל ישראל, כיוון שלא היה בגזירת ועבדום ועינו 

אותם. 
ולפי זה צריך ביאור - הרי שבט לוי היה פנוי מעבודת פרך וא"כ האיך זכו 
ישראל  כלל  על  הייתה  אֹתָם"  וְעִנּוּ  "וַעֲבָדוּם,  שגזירת  ובפרט  תורה?  למתן 

ואיך נפטרו ממנה שבט לוי?

ויש לומר ששבט לוי כשמו כן הוא לשון ליווי וחיבור. וכמו שכתוב בבראשית 
היו מחוברים  לוי  בָנִים", שבט  שְׁלֹשָׁה  לוֹ  יָלַדְתִּי  כִּי  אֵלַי  אִישִׁי  יִלָּוֶה  "הַפַּעַם 
בנפשם לכלל ישראל ולכן לא היו צריכים בפועל לעבוד. אלא עצם ראותם 
את אחיהם סובלים- כבר הרגישו גם הם בנפשם את הסבל כאילו הם בעצמם 
משה  "ויגדל  כותבת  שהתורה  רבנו  משה  על  שמצינו  וכפי  בפרך.  עובדים 
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ויצא אל אחיו וירא בסבלותם" )שמות ב. יא'(  ופירש רש"י וירא בסבלותם: 
"נתן עיניו וליבו להיות מֵיצר עליהם" ובכך יצאו שבט לוי ידי חובת הגזירה 

"וַעֲבָדוּם, וְעִנּוּ אֹתָם".

וְהִיא שֶעָמְדָה  
ביאור עניין כיסוי המצות

 הנה במשך אמירת ההגדה מגלים את המצה לפי שקרויה "לחם עוני"  'לפי 
שעונים עליה דברים הרבה' )פסחים קטו ע"ב(, אבל כשמגביהים את הכוס 

מכסים כדי שלא תראה בושתה )אבודרהם(. 

לפי דרך הבעש"ט ניתן לבאר באופן נוסף ענין זה של כיסוי המצה בשעת 
הגבהת הכוס- המצה רומזת להכרת שפלותנו-  "לחם עוני"- עניות ודלות, 
והכוס רומזת לפנימיות של הקדושה 'נכנס יין יצא סוד', ולכן כשמגביהים 
השפלות  שבתוך  והקדושה  הפנימיות  את  לגלות  כשזוכה  כלומר   - הכוס 
והמידות הרעות שלו ממילא כל השלילה מסתלקת. בבחינת 'זדונות נהפכים 
לזכויות' ולכן מכסים את המצה - שרומזת לשפלות, כי עכשיו התגלה האור 

הפנימי ואין כאן שפלות אלא אור ה'. 

וְלָנוּ",  לַאֲבוֹתֵינוּ  שֶׁעָמְדָה  "וְהִיא  באמירת  מדוע  נפלא  להבין  ניתן  זה  לפי 
מכסים את המצות ומחזיקים את הכוס, ואילו באמירת "צא ולמד מה ביקש 

לבן הארמי לעשות ליעקב אבינו" מניחים את הכוס ומגלים את המצות? 

והעניין הוא שאמירת "וְהִיא שֶׁעָמְדָה לַאֲבוֹתֵינוּ וְלָנוּ", מדברת על הישועות 
היינו כשנחיה   - נעשה כשמרימים את הכוס  וזה  עלינו,  ה'   והשמירה של 
את הקדושה והפנימיות וההכרה באמונה של ה"אין עוד מלבדו", אז ממילא 
שם  לָבָן..."-  בִּקֵּשׁ  מַה  וּלְמַד  ""צֵא  באמירת  אולם  כנ"ל.  מכוסות  המצות 
מדברים על מצב הגלות וזה נובע בגלל שלא אוחזים בכוס, אלא הקדושה 
והאמונה בשפל, והמצות שרומזות לשפלות הן מגולות- היינו ריבוי פגמים.
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"רַבִּי יוֹסֵי הַגְּלִילִי אוֹמֵר: מִנַּיִן אַתָּה אוֹמֵר שֶׁלָקוּ הַמִּצְרִים בְּמִצְרַיִם עֶשֶׂר מַכּוֹת 
וְעַל הַיָּם לָקוּ חֲמִשִּׁים מַכּוֹת? 

לא להאליל את הצדיק 
החפץ חיים זצ"ל מקשה מדוע לא מוזכר שמו של משה רבנו בהגדה.

 ויש לומר שזה גופא בא ללמדנו שלא יעלה בדעתנו שלמשה רבנו היה חלק 
ביציאת מצרים, אלא הכל היה אך ורק ה', וזו היתה טעותם של עם ישראל 
מִצְרַיִם, לֹא  מֵאֶרֶץ  הֶעֱלָנוּ  אֲשֶׁר  הָאִישׁ  מֹשֶׁה  זֶה  "כִּי  בחטא העגל כשאמרו:  
ששורש  מאליהו  מכתב  בספרו  זצ"ל  דסלר  הרב  ובאר  לוֹ"  הָיָה  מֶה  יָדַעְנוּ 
זה שהעלה אותם, עם סייעתא  טעותם הוא מה שסברו שמשה רבינו הוא 

דשמיא, ולא קלטו שזה אך ורק ה'.

הפיוט דַּיֵנוּ. 
זמן מסוגל לזכות לקבל את כח הפירגון 

אִילּוּ הוֹצִיאָנוּ מִמִּצְרַיִם וְלֹא קָרַע לָנוּ אֶת הַיָּם דַּיֵנוּ. אִילּוּ קָרַע לָנוּ אֶת הַיָּם וְלֹא 
ולא  ופרט  פרט  כל  על  יתברך  להשם  מודים  אנו  דַּיֵנוּ.  ממונם  אֶת  לָנוּ  נָתַן 
מודים באופן כללי. זה הזמן המסוגל לזכות לקבל את כוח הפירגון ואת כוח 

ההודאה. 
יש אדם שאשתו הכינה לו ארוחת צהרים דשנה, שניצל, פירה, בורקס, בסוף 

הארוחה אף הגישה לו קומפוט  עם כוסית יין, וחיוך מקצה לקצה, 
משהו מיוחד, מיודענו ישב ואכל...  

ובסוף שמעת ממנו רק מילה אחת- תודה.  זהו! 
אשתך הוציאה את  הנשמה עד שהכינה כזאת סעודת מלכים, וזה מה שיש 

לך להגיד בסוף? תודה!
אינה אלא מס שפתיים  בלי להיכנס לפרטים  !? אמירת תודה,  רציני  אתה 
מפרט  כשאדם  ורק  לא,  ותו  חובה  ידי  לצאת  שרוצה  נראה  זה  הרי  בלבד, 
טובה  ולהכיר  להודות  מטרתו  שאכן  ניכר  אזי  ספציפיות-  לנקודות  ויורד 

באמת.
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כוח  הפירגון.  כוח  את  לקבל  המסוגל  זמן  זה  "דיינו"  הפיוט  באמירת  כאן 
הפרגון זה כשאתה יודע להודות על פרט ופרט, על כל נקודה ונקודה. 

כאשר אנחנו אומרים את הדיינו באותו זמן תתפלל "אבא תזכה אותי לקבל 
עכשיו את כוח ההודאה, את כוח הפירגון, לאישה, לחבר, לכל מי שאני צריך 

להודות לו" 
ללמוד לפרגן על כל פרט ופרט, "וואי אישתי תודה רבה לך על השניצל איזה 
תענוג של שניצל רואים איזה השקעה עשית כאן עם השניצל הזה" שהשם 

יברך אותך.
הפירה  הכנת  הפירה?  דרך  מרגיש  אני  מה  יודעת  "את  הפירה,  על  ובפרט 
דורשת מאמץ, אני מרגיש כמה את חושבת עליי.. איך את מעריכה אותי.. 

איזה טעים, שהשם יברך אותך. 
וכעת מילה טובה על הקומפוט. "הקומפוט כל כך מיוחד, הוא מראה לי את 
המתיקות, איך את חושבת שיהיה לי מתוק בחיים, שהשם יזכה אותך, שגם 

לך יהיה מתוק בחיים"
בקיצור תלמד לפרגן בפרוטרוט, על השניצל לחוד, על הפירה לחוד,  ועל 

הקומפוט לחוד, 
תלמד מאמירת הפיוט דיינו איך שאנחנו ומודים להשם על כל נקודה ונקודה, 
כך אתה צריך ללמוד להודות לאשתך על כל נקודה ונקודה,  להודות עם 

פירוט, ולזה זוכים באמירת הדיינו. 

הֵן  וְאֵלּוּ  יְדֵי חוֹבָתוֹ  יָצָא  הַלָּלוּ לֹא  דְּבָרִים  אָמַר שְׁלוֹשָׁה  "כָּל שֶׁלֹּא 
פֶּסַח מַצָּה וּמָרוֹר"

שלשת השלבים ליציאה ממצרים - בזמן הזה
יש להבין אנו נמצאים בלילה ששמו ליל "הסדר" ואם כן מדוע בעל ההגדה 
אנו אוכלים  לפי סדר עשייתם, הרי בתחילה  כתב את מצוות הלילה שלא 
מצה ולאחר מכן את המרור ובסוף את קרבן הפסח, והיה לו לומר "ואלו הן  

מצה מרור פסח"? 
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זוכים  אנו  ועכשיו  כאן  ממצרים!  היציאה  של  הסוד  טמון  בעצם  כאן  אלא 
לצאת מכל המצרים והצרות שלנו !!!

נקודה ראשונה: פסח– "פה – סח" –:
1. הדיבור שלך!!! תלמד לדבר !!! לפרגן !!! אל תקבל את כל מה שאשתך 
!!! תחמיא, תפרגן, תלמד להודות ! תפרגן לילדים  נותנת לך כמובן מאליו 
שלך !!! אל תגרום לילדים שלך להיות נכים בנפש ולגדול ללא חמימות ויחס 

חם !!!
אותנו מלעשות  פוטר  זה  אין  ואהבה,  חום  יחס,  קיבלנו  לא  וגם אם אנחנו 

זאת...!
יעריך  "אני  ויפות,  פונה לאשתך, תפנה אליו במילים מכובדות  2. כשאתה 

מאוד את העזרה שלך..." 
לא בשפה של פקודות, הוראות, כי באמת אף אחד לא חייב לנו כלום !!!

3. והנקודה החשובה ביותר של "פה – סח":
לחוץ  ואתה  אליך  כשפונים  איתך!!!  הסובב  עם  נכונה  תקשורת  ללמוד 
ואין לך זמן ואז תוך כדי אתה עונה בלחץ "הבנתי, הבנתי, מה הלאה? דבר 

קצר...!" זו תקשורת לקויה. 
אלא תתאים את עצמך תמיד לקצב הדיבור ואפילו לקצב המנגינה של השני 

כשהוא מדבר איתך. והעבודה הזאת יותר קשה מהמוות !!!
הקטן  בנו  עם  שהולך  אב  או  יחד  הולכים  ואשה  שבעל  למשל  תסתכלו 
, אתה מאבד  ולפתע ללא שימת לב  וקצב ההליכה של האשה/הילד איטי 
את הסבלנות, ואתה מנסה בכח להכתיב את הקצב של השני אליך, במקום 

ההיפך !!! כמה זה קשה...!!!

וכן בעניין הדיבור, בדיבור עם האשה או הילד או החבר זה קשה פי כמה 
וכמה !!! לכן הנקודה הזאת היא החשובה ביותר. "תתאים את עצמך לקצב 
הדיבור והמנגינה של השני ותראה איזה מהפך אתה תרגיש ! תנסו את זה 

חברים יקרים !
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נקודה שניה – מצה:
הכנעה !!! תהיה בהכנעה!!! 

הרוצה לזכות לצאת ממצרים צריך ללמוד בהכנעה ! כל רגע הרי עובר עלינו 
משהו. מה אנחנו עושים עם כל זה?

כל  את  להכניס  החליטה  היקרה  אשתך  אם  קורה  מה  דוגמא:  תשמעו 
הקרטונים של בגדי החורף שהיא ארזה לתוך החדר שינה שלך ! ולא מוכנה 
עכשיו?  תעשה  מה  ככה!!!  ולמה?  שנה.  כל  כמו  לבויידעם  אותם  להעלות 

מלחמת העולם השלישית? רבנות...?

אחי ! 
זה התפקיד שלך עכשיו אח יקר שלי ! הכנעה !!! תלמד להוריד את הראש !!! 
סייג לחכמה שתיקה ! לך בהכנעה! זה רצון השם ממך עכשיו  !!! אז כשאתה 

שותק, אתה שותק כאן לבורא עולם !!!
שבעת ימים תאכל מצות ! תאכל הכנעה ! זה יביא לך את הישועה !!!

נקודה שלישית – מרור "חסה"
חסה = חס ה'

להכיר שכל הפסח והמצה זה רחמים של השם !!!
זכית לדבר יפה עם אשתך? עם ילדיך? יש לך גם הכנעה? אתה עלול ליפול 
בגאווה ואז אתה יכול לאבד את כל הרחמים של השם ח"ו ! לכן עלינו לזכור 

שכל זה: "הרחמים של השם" ולמה זה נקרא מרור?

כי רק דרך הכאבים אתה יכול להשיג את זה !!!
ומי שיעבור את שלושת הדברים האלו הוא יזכה להיות בן חורין !!! לצאת 

ממצרים !!! לגאולה אמיתית !!!
מתי? כאן השנה !!! נזכה כולנו לגאולה שלימה אמיתית פנימית של "שלום 

בית" "חינוך הילדים" ושמחה. 
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הטעם שהחג נקרא חג הפסח

"פֶּסַח שֶׁהָיוּ אֲבוֹתֵינוּ אוֹכְלִים בִּזְמַן שֶׁבֵּית הַמִּקְדָּשׁ קַיָם, עַל שׁוּם מַה? עַל שׁוּם 
שֶׁפָּסַח הַקַּב"ה עַל בָּתֵּי אֲבוֹתֵינוּ בְּמִצְרַיִם"

מבתי  'מדלג  "ופסחתי"  וקפיצה",  דילוג  לשון  פסיחה  "כל  רש"י  פירש  
על  כולו  והחג  הקרבן  נקרא  מדוע  השאלה  נשאלת  מצרים',  לבתי  ישראל 
שם הדילוג? היה צריך לקרוא לקרבן ולחג על שם החרות, כמו שאומרים 

בקידוש ובתפילה-"זְמַן חֵרוּתֵנוּ"? 
והקפיצה- שזה בא ללמדנו  היא הפסיחה, הדילוג  ומבואר מכאן שהעיקר 
ולקפוץ מעל הרצונות האישיים  שהעיקר בעבודת ה' הוא: האיפוק. לדלג 
הפסח  החג  כל  ולכן  מצרים,  יציאת  אין  איפוק  נקודת  לתת  ובלי  שלנו, 
והקורבן על שם הפסיחה שבאה ללמד אותנו איך עלינו להתהלך בעבודת 

ה'. 
הברית  שזה  מילה",  "דם  נוספת  מצווה  קיבלנו  הפסח  עם  ביחד  אולם 
ה'  רחמי  שזה  להכיר  עלינו  האיפוק  עם  ביחד  כלומר  ה'.  אל  וההתקשרות 

עלינו ולא לקחת את האיפוק לעצמנו. 

הלקח מקרבן פסח מצרים
לפסחם  שֶׂה  לחודש  בעשור  לקחת  שנצטוו  תל'(  סי'  )או"ח  בטור  מובא 

וקשרוהו בכרעי מיטותיהם עד לזביחתו בארבעה עשר לחודש. 
וצריך ביאור מדוע לקשור אותו לכרעי המיטה ולהחזיק אותו בחדר השינה, 

למה לא לקשור אותו בחוץ בחצר? 
ויש לומר הנה אנחנו אומרים לפני השינה ברכת "המפיל חבלי שינה" והיינו 
רואה  וממש  אונים,  וחסר  חלש  ונעשה  כוחותיו  כָּלִים  היום  בסוף  שאדם 
שום  לו  ואין  שינה"  "חבלי  של  בנחושתיים  ואסור  בחבלים  קשור  היותו 
יכולת להשתחרר מכך, ואז יכול לראות אפסיותו ושפלותו, ומכח זה מסיים 
כי כעת כשרואה  בכבודו".  כולו  לעולם  ה' המאיר  "ברוך אתה  את הברכה 
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באפסיותו איך שהוא נתון בתוך "חבלי שינה" ואין לו שום כח עצמי, ממילא 
מתגלה שזה שיש לו כח, יכולת עשייה ופעילות זה לא שלו- אלא "המאיר 

לעולם כולו בכבודו"- היינו זה רחמי ה'.
קרבן  שמטרת  להורות,  בא  וזה  המיטה  לכרעי  הפסח  קרבן  את  קשרו  לכן 
הפסח אינה כדי להתגדל ולהתנפח בעצמו "איזה גדול אני, שאני מוסר נפש 
לכבוד ה'"- מקריב קורבנות, אלא אדרבא המטרה בקורבן לראות דרכו את 
אפסיותו וכי הוא מצד עצמו כמו הכבש- שהוא מובל ויש לו רועה ולא יכול 

לעזור לעצמו.

"כִּי אִם צְלִי אֵשׁ רֹאשׁוֹ עַל כְּרָעָיו וְעַל קִרְבּוֹ"
שאי-אפשר  ההבנה  היינו  שמיים,  יראת  ראשית  הוא,  השם  עבודת  סדר 
לחיות בהפקרות ויש דין ויש דיין, וכשעושה את רצון ה' מקבל שכר, וכשלא 

עושה רצונו מקבל כאבים שזה בחינת "צלי אש".
ולאחר מכן "ואשר על כרעיו"- היינו יש להתבונן על הרגליים- ההרגלים 

של האדם, לעבוד על הטבעים שלו. 
האמת  את  ולהכיר  שלו  בפנימיות  להתבונן  היינו  קרבו"-  "ועל  כך  ואחר 

הפנימית, ומתוכה לגלות שכל העשייה שלו היא רחמי ה'.
 

"בְּצֵאת יִשְׂרָאֵל מִמִּצְרָיִם בֵּית יַעֲקֹב מֵעַם לֹעֵז"
הסכנה בביקורת תמידית.

ישראל  שראו  לעז,  הוצאת  מלשון  'לועז'  מילת  פירש  ה'"  "מעשי  בספר 
לְקָדְשׁוֹ"  יְהוּדָה  "הָיְתָה  מצרים  וביציאת  עליהם.  מלעיגים  העולם  שאומות 
הבורא יתברך העיד בנו שהלעז הוא שקר ואנחנו "בית יעקב"- בלי תענוגים 

כלל, 
וצריך ביאור מה זה נוגע לנו שהאומות היו מלעיגים עלינו? העיקר שאנחנו 
יודעים את האמת שהיינו גדורים בעריות ככתוב "גַּן נָעוּל אֲחֹתִי כַלָּה גַּל נָעוּל 

מַעְיָן חָתוּם". 
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ויש לומר אדם שלועגים לו יום ולילה שהוא לא צנוע ופרא אדם, אזי לבסוף 
זה חודר לו לנפש, והוא אכן מתנהג כך, וזה החידוש הגדול שנשארנו "בית 
לְקָדְשׁוֹ"- דבריהם ולעגיהם עלינו  יְהוּדָה  "הָיְתָה  וכי  יעקב" בלי תענוגות, 

לא השפיעו כלל ולא חדרו לנפש לדרדר אותה עד לתחתית...
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מוֹציִא מַצּהָ

הכוונה בעת אכילת המצה
בהסיבה.   אותה  ואוכלים  מצה  לאכול  מצווה  יש  תִּשְׁמֹר"  הַמַּצּוֹת  חַג  "אֶת   
צריך לזכור שזה לא סתם אכילה, אלא המצוה תלויה במחשבה שנמצאת 

באותה שעה .
הזוהר הקדוש אומר שמצה נקראת: נהמא דמהמנותא - לחם האמונה. זאת 
ומכניס  אותה  וטוחן  לועס  שאתה  רגע  באותו  מצה  אוכל  כשאתה  אומרת 
אותה פנימה, אתה יכול לזכות להכניס לתוכך אמונה - נהמא דמהמנותא. 
זה לא מתקרב  "איך  "איזה טעים..." או  זה לא הזמן לומר:  זה לא פשוט!  
את  שקיימת  נכון  טפל..."  זה  "איך  או  שם..."  שאכלתי  המצה  של  לטעם 
המצווה אבל את העומק, את האור הפנימי הפסדת. ואתה יכול לקבל תוך 

כדי אכילת המצה לקבל אור של אמונה - נהמא דמהמנותא.

איך לזכות לאמונה
לימד אותנו ר' אשר שכדי לזכות באמונה חייב לעבור דרך "הכרת שפלות". 
רק אדם שמכיר את שפלותו אפסיותו ואת החוסר אונים שלו רק מתוך זה 
וּמִבְּשָׂרִי אֶחֱזֶה אֱלוֹק. בכדי לזכות לחזות ב-אלוק חייב לעבור דרך- מבשרי, 
כשהכוונה היא הכרת השפלות שלי. לכן המצה נקראת גם לחם עוני היא 
דקה מן הדקה היא מסמלת את הענווה, בשונה מן החמץ שהוא טופח. החמץ 

מסמל את הגאווה שלנו. 
לכן אדם שרוצה לזכות באכילת המצה שעניינה אומר ה"זוהר" – "אמונה", 
ומה הוא? ה"שפלות".  יש כאן משהו שקודם לאמונה,  צריך שלא לשכוח: 

כמו שהמצה דקה ושפלה ואין לה טעם וריח. 
כשאתה לועס  את המצה יש לך כאן אפשרות ללעוס וללעוס  לתוך הבטן 

שלך לתוך הפנימיות שלך את הענווה, לחם עוני. ענווה ואמונה.
לכן שאנחנו לועסים את הכזיתות של המצה, הלב שלנו צריך להיות באותה 
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שעה בתפילה "אבא! תזכה אותי שבזכות אכילת המצה אזכה שתיתן בתוכי 
נקודת שפלות, נקודת ענווה, להכיר את האמת שלי, את שפלותי ואפסיותי, 
ואת החוסר אונים שלי בלעדיך. ושמתוך זה אזכה להגיע אל נהמא דמהמנותא 
- לחם האמונה. להאמין בך ולהכיר בכך שהכל זה אתה. שכל ההצלחות שלי, 

כל הפעולות שלי כל ההישגים זה אתה אבא!".  
מצות...  של  מטחנה  לא  אתה  מצה.  לטחון  סתם  לא  זה  זאת,  עבודה  איזה 
אנחנו אוכלים מצה ותוך כדי אכילת המצה אנחנו עושים עבודה של אמונה. 
אמונה פירושו הכרת שפלות  -לחם עוני "אבא תזכה אותי, דרך האור הפנימי 
שנמצא במצה, להפנים את שפלותי ואפסיותי ומשם אזכה להגיע אל האמונה 

בך".

איך היה אצלך ליל הסדר?
ישנן שתי אפשרויות לליל הסדר. אפשרות ראשונה: בן אדם מגיע הביתה 
'חג שמח'. הוא רואה את  אחרי התפילה, פותח את הדלת, ואומר בשמחה 
צ'.  בפרק  אוחזת  כבר  היא  ביד,  תהילים  ספר  עם  הספה  על  יושבת  אשתו 
'חג  ברגע שהוא נכנס, הילדים שנעמדים סביב השולחן ומשיבים בשמחה 
שמח, אבא יקר שלנו'. הוא ניגש לשולחן, מוזגים לו קידוש ומיד מתחילים 
את סדר ליל פסח. כולם במקומות. שולחן ערוך, הכל מסודר. הוא צריך רק 
מתרגשים...  הם  גם  הילדים  ואחריה  לבכות,  מתחילה  האישה  להתחיל... 
האוירה מחשמלת.  וכך כאיש אחד בלב אחד גומרים את ההגדה. יחד עם 
כל המנהגים, וככה עובר עליהם ליל הסדר בצורה יפהפיה.. תענוג. זה ליל 

הסדר אחד.
אך יש ליל גם ליל הסדר שונה קצת... 

נכנס  אחד..  אף  רואה  לא  אחד..  אף  אין  הכנסת..  מבית  חוזר  הבית  בעל 
למטבח ורואה את אשתו שוטפת חסה. מה.. עכשיו? היכן היית עד עכשיו?.. 
נו. איפה הילדים? לא יודעת, הם ירדו למטה, תחפש אותם... בקיצור  טוב 
הוא הולך לחפש את הילדים למטה, לא מוצא אותם. הולך ברחובות, מוצא 
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ילד אחד פה.. מחפש את הילד השני שם.. ואין.. לא מוצא אותם. 
בינתיים שומע מהבתים את כולם שרים 'מה נשתנה' 'עבדים היינו'.. כולם 
בבתיהם כמו מלכים והוא אוכל את הלב!.. ככה הוא אוסף את הילדים אחד 
אחד במשך שעתיים, במקום לשיר ולהגיד קידוש  ולערוך את הסדר. בסוף 
הילדים  את  מושיב  מילה.  שום  אומר  לא  שותק,  והוא  הביתה...  חזר  הוא 
הקידוש,  את  אומר  הוא  בקושי  משחק.  מרוב  ומלוכלכים  גמורים  שכבר 
לא יוצא לו מילים מהפה מרוב עוגמת נפש.. אבל, הוא נלחם עם עצמו לא 
להעיר לאשתו, ולא לשטוף אותה... הוא לא מתחיל לחנך את הילדים פראי 
האדם.. רק אומר את ההגדה לבד מבלי שאף ילד יעזור לו. כל זמן אמירת 
ההגדה, הוא רצה לצאת על כולם, אבל הוא שתק.. שתק עד סוף ליל הסדר... 

איזה ליל הסדר נשמע לכם ברמה גבוהה יותר ? 

אנחנו כולנו מצפים, שיהיה לנו ליל הסדר כמו הראשון. אבל, נתבונן מעט, 
מה  על  שעון.  כמו  עבד  תקין...  הלך  הכל  עשית?  מה  שכר?  נקבל  מה  על 
תקבל את השכר? שחייכו אליך ואמרו לך 'חג שמח אבא יקר שלנו'? על זה 

לא מקבלים את השכר..! 
וזה הנקודה שצריכה הדגשה אמיתית, מה זה בכלל ליל הסדר אמיתי. 

צריך לדעת, שליל הסדר מתחיל ב"מוֹצִיא - מַצָּה".
אֲנָשִׁים  "וַיִּנָּצוּ  ומריבה.  מצה  מלשון   - ש'מצה'  אומר,  מקוז'ניץ  המגיד 

בַּמַּחֲנֶה", רבים. 

"מוֹצִיא מַצָּה" – ברגע  שתצטרך לעשות מצה ומריבה עם עצמך. שלא הלך 
כמו שתכננת. למשל, מזגו לך כוס, ומהזרם של היין נפל הכוס עליך וזכית 
לשפע רב... נו, מה אתה עושה עכשיו? זה נקרא מוציא מצה! עכשיו, ברגע 
הזה שיהיה לך מצה ומריבה עם עצמך, התחיל ליל הסדר. זה נקרא שעכשיו 

מתחילים לעבוד איתך מהשמים. אבל כל עוד הכל הולך לך תקין, לליל 
הסדר עדיין לא זכית! 

מכירים את זה, למחרת נפגשים בבית כנסת, 'איך היה אצלכם'?... 
וואו, מה אתה מדבר? שכרנו אולם.
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הבנים, הנכדים, לא הספיק הבית אז שכרנו אולם. היית צריך לראות מה זה 
משמעת וסדר, הבאנו ארבעה מלצרים, כולם ישבו כמו מלכים ורק מגישים 
לנו הלוך חזור ואנחנו יושבים.. מביאים נטילה והכל עד אליך. אף אחד לא 

קם, כל אבא אחראי על הילדים שלו, אין ציוץ. נו, ואיך היה אצלך? 
איי. איך היה? השם ירחם! מה אגיד לך, התחלתי שעתיים אחרי כולם. לא 

מצאתי את הילדים. גם את אשתי בקושי מצאנו. אמרתי את ההגדה לבד...
אז הוא עונה לך: כואב הלב. למה לא אמרת? הייתי מזמין אותך אלינו... 

אבל מה האמת? בשמים ראו את ה'סדר' השני, עם כל הבלאגן, איך שהוא 
שתק, התאפק ועבד על עצמו לא לומר מילה, והשתדל להיות בשמחה, וזה 

עשה רעש גדול בשמים. זה נקרא ליל הסדר. 
אחי ורעי, זו העבודה. זה נקרא שיצא לך משהו מליל הסדר...

זו  ועובד.  נלחם  כשאתה  עצמך,  עם  שלך  ומריבה  המצה   - מצה  מוציא 
ובכך  ידידי! קנית את החיים שלך,  זכית  ליל הסדר. פה  זה עיקר  הנקודה. 

יצאת ממצרים.

יחס נכון למצה
יש ברייתא במסכת פסחים:

 "חוטפים מצות בלילי פסחים בשביל תינוקות שלא ישנו". אם אנחנו אוכלים 
את המצה צריך שזה יהיה בבחינת "חוטפים מצות", שלא לאכול את המצה 
נו תביא, מצאתם משהו...? תן את  בצורה של בלי חשק, לא בא לי יאללה 
הקרקר... לא! לא! לא כך אומרת לנו הברייתא חוטפים מצות בלילי פסחים.

ישאלו  שתינוקות  כדי  זה  בפשטות  ישנו.  שלא  תינוקות  בשביל  ולמה? 
מצות  חוטפים  נפלא  זה  שדיברנו  מה  לפי  אבל  השינוי.  את  ויראו  שאלות 
בליל פסחים בשביל תינוקות כדי שדרך התינוקות תגלה את שפלותך, כדי 

שאתה תגלה שאתה מציאות של תינוק.
שאתה  תכיר  אותי,  ללמד  אמורה  שהמצה  והיסודית,  הראשונה,  הנקודה 
תינוק בן שנה רוקד במיטה לא הולך לישון רק ביום ראשון... - זה מי שאתה 
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– תינוק!. למצה יש את הכוח, את האור הפנימי להחדיר ולהכניס לי, לפתוח 
לי את העיניים לראות את התינוקיות שלי. 

סתם  ישנו"-לא  שלא  תינוקות  "בשביל  מלמדת,  שהמצה  השניה  הנקודה 
לאמונה  אגיע  אני  השפלות  הכרת  שמכוח  ישן.  שלא  תינוק  אלא  תינוק  
ולהתחברות  להיות ליבי ער לבורא עולם אומר המדרש ליבי ער זה הקדוש-

ברוך-הוא. לא לישון להיות ער ומחובר אל השם. 

המרור והחסה 

המנוף לכל עבודת ה' זה ה"מָרוֹר" של האדם.
בליל הסדר אנחנו טועמים מהכוס של הקידוש, אוכלים כזית מצה ואחר כך 
אוכלים מרור. לכאורה ליל הסדר צריך להיות מסודר. במצרים קודם כל היה 
שיעבוד, הם מיררו את חיינו ואחר כך כשיצאנו לחירות אכלנו מצה. למה 

בליל הסדר אוכלים קודם כל מצה ואחר כך מרור? 
בגמרא כתוב שמרור זה חסה, "דחס רחמנא עלן"- ה' חס עלינו, אבל אנחנו 

יודעים שה"מָרוֹר" רומז לשיעבוד, אז איך ואיפה ה' חס עלינו בשיעבוד? 
אדם שאין לו קשיים בחיים לא יתקרב לבורא עולם, הוא לא יסכים להבין 

כמה הוא חסר אונים, כמה הוא שפל, כמה הוא מסכן...
הראשונה  בשנה  היה  זה  זיע"א-  אשר  לר'  שהתקרבתי  שלפני  זוכר  אני 
לנישואיי כשעוד חשבתי שאני אכבוש את כל העולם- פגשתי יהודי שהיה 

קשור לר' אשר ושאלתי אותו: "אצל מי אתה לומד? למי אתה קשור?" 
חסר  הוא  האדם  כמה  הזמן  כל  אותנו  שמלמד  אחד  ליהודי  קשור  "אני   -

אונים, שהוא בסך הכל חתיכת גוש בשר..."
- "מה? זה מה שהרב שלכם מלמד אתכם? מה אתה אומר? אתה בטוח שעל 

זה הוא מדבר?"
- "כן..."
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להאמין  צריך  אדם  בן  עצמו,  את  להעריך  צריך  אדם  בן  פתאום?!  "מה   -
בעצמו, צריך להאמין בכוחות וביכולות שלו".

הסתכלתי עליו ברחמים, ריחמתי עליו, הוא נפל בידיים של רב שמנצל לרעה 
הראשונה  בשנה  אחזתי  כך  סמרטוטים,  מהם  ועושה  אנשים  של  תמימות 
לנישואיי... אבל בורא עולם ריחם עליי ולא רצה שאשאר עם הגאווה שלי 
והעביר אותי קשיים ומעברים שונים, בכל נושא שתרצו: בבריאות, בפרנסה 
ומה לא... עד שהרמתי ידיים, לא יכולתי יותר! ובכלל שכחתי מכל הסיפור 
הזה ובכלל שכחתי מהיהודי הזה. אחרי שלוש שנים וחצי של נישואים הייתי 
כבר אדם מרוסק, מיואש מהחיים, מיואש מעצמי ומהכל, כבר הלכתי לכל 
נסתרים  לצדיקים  אפילו  וסגולות.  קמיעות  ברכות,  לקבל  יכולתי  שרק  מי 
'צדיקים' נסתרים הם היו, שה' ירחם  הלכתי, רק אחר כך התברר לי איזה 

עליי... 
ברכה.  לקבל  אליו  ללכת  לי  ושכדאי  בירושלים  יהודי  שיש  לי  שאמרו  עד 
חשבתי לעצמי "הלכתי כבר לכל הרבנים, עוד יהודי אחד בירושלים יעזור 
לי?" אבל אמרו לי לגשת אליו ולא לוותר כי זה לא יזיק. הלכתי אליו ושם 
'פתחו' לי את הראש, הסבירו לי "נכון שאתה לומד תורה ומתפלל ועושה 
לומד,  אני  ואני,  ואני  'אני  לוקח הכל לעצמך:  נכון- אבל אתה  חסד- הכל 
גאווה,  חתיכת  שאתה  וכיוון  ממני...',  הכל  חסד,  עושה  אני  מתפלל,  אני 
הוא  מגעיל,  כזה  שתישאר  רוצה  לא  והוא  אותך  לסבול  יכול  לא  הקב"ה 
רוצה שתתקרב אליו ובגלל זה הוא מנער אותך..." אמרתי לעצמי "מה יש 
לי להפסיד? אני אנסה ללכת בכיוון הזה ונראה לאן זה יוביל אותי...", ומאז 
התחלתי להתקרב לאט לאט לדיבורים הללו, ומשם זכיתי למה שה' הביא 

לי וריחם עליי. 
על  צחקתי  עליי?  יכול  היה  מי  מלך,  הרגשתי  לנישואין  הראשונה  בשנה 
כולם: "אתם יודעים מי אני?" אבל אחרי שהגיע "מָרוֹר", אחרי שהיו כאבים 
בחיים התחלתי לקלוט שאני "מַצָּה"- לחם עוני- שאני נמוך ושפל. לימדו 
אותי שכשיש לך כאבים ויסורים בחיים- אז דבר ראשון צריך לבדוק איפה 
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אבא אצלך בתמונה, איפה שכחת אותו, תבדוק האם יש קשר לאבא? אולי 
התנפחת ממשהו שעשית ואתה מתגאה? 

אנשים חושבים שזה מסר דיכאוני, אבל הם לא מבינים איזה אושר והצלת 
חיים זה, זה נותן לך טעם לחיים.

זמן מסוגל לבטל המרירות
כתוב בספרים הקדושים כשאנחנו אוכלים את המרור הזה יכוון לבטל את 
כל המרירות שיש לנו כל השנה. לקחת את המרור  "אבא . כמו שאני אוכל 
כולל  כל המרורים למיניהם כל הקשיים,  יתבטלו מעלינו  את המרור שכך 

נגיף הקורונה ואת כל הכאבים”. 
עלינו  שעוברים  הכאבים  מתוך  "ושנזכה  חסה-  זה  מרור  נוספת  ותפילה 

להכיר כמה אתה חס עלינו”. אבא שנזכה להרגיש כמה אתה חס עלינו. 

שׁלֻחְןָ עוֹרֵךְ 
ואהבת  תורה,  אהבת  השם,  אהבת  סוף  לאין  לזכות  סגולי  זמן 

ישראל.
רבותיי זמן הסעודה בליל הסדר הוא מאוד מאוד חשוב. 

זה לא זמן למלאות את הבטן! אתה יכול לזכות בזמן הזה, תוך כדי האכילה, 
תוך כדי זה שאתה נהנה מהאוכל, אתה יכול לזכות  לאינסוף משטחים של  
שאני  כמו  לאוכל  לי  שיש  מהתאווה  ללמוד  אותי  תזכה  "אבא  השם  אהבת 
נהנה מהפיתות של המצה, כמו שאני נהנה מהעוף, מהבשר ומהביצים ומכל 

הדברים הטובים שיש כאן,  שכך אזכה  להנות ממך ולאהוב אותך" 
ואז יוצא שאתה אוכל ואוכל בליל הסדר והכל עולה ונהיה אהבת השם, וזה 
לכל השנה, חבל לפספס ולהפסיד את זה,  תאכל ותהנה מהמטעמים, אבל 
תרוויח  ישראל,  אהבת  תרוויח  השם,  אהבת  תרוויח  אוכל  שאתה  כדי  תוך 
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אהבת התורה. וזה על ידי המחשבה והתפילות שלך במחשבה תוך כדי זה 
שאתה אוכל.

 

צפָוּן
נקודת השיא 

צפון זה אפיקומן. באכילת הכזית נמצאת נקודת השיא,
אומר רבי מנחם מנדל מרימנוב זצ"ל שבשעת אכילת האפיקומן האדם זוכה 
הכי  למקומות  "צפון"  בנפש.  פנימיים  הכי  למקומות  האמונה  את  להחדיר 
צפונים הכי פנימיים בנפש, הכי עמוקים, לכן כשאתה אוכל את האפיקומן 
זה לא זמן לדחוס עוד כזית מצה, אתה לא מדחסה, ולא מגרסה. אתה בן של 

בורא עולם,
לכן תתפלל במחשבה "אבא תזכה אותי שהאמונה תחדור אל תוך הנפש שלי 
פנימה, פנימה, פנימה, פנימה. צפון. שהכל יהיה פנימי" בצפון במקומות הכי 
הכי צפונים שאתה כל השנה לא יכול להגיע אליהם, כעת אתה יכול להכניס 

אותם, וזה ממש לקראת נקודת חצות. 
רבותיי לנצל את זמן האפיקומן להפנים, להצפין, להחדיר פנימה פנימה את 

האמונה.

בּרֵָךְ
"נודֶה לְךָּ ה' אֱלקֵינוּ עַל שֶהִׁנְחַלְתָּ לַאֲבותֵינוּ אֶרֶץ חֶמְדָה טובָה וּרְחָבָה..."

מעלת הדר בארץ ישראל
ופירש רבינו בחיי )שמות כג. כ'( שחמדו אותה גדולי עולם- אברהם אבינו 
אמר  הקב"ה  ד'(,  כג.  )בראשית  עִמָּכֶם"  קֶבֶר  אֲחֻזַּת  לִי  "תְּנוּ  חת  לבני  אמר 
לִי"  כָּרִיתִי  אֲשֶׁר  "בְּקִבְרִי  ג'(, יעקב אמר  הַזֹּאת" )שם כו.  בָּאָרֶץ  ליצחק "גּוּר 
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)שם נ. ה'(. אולם לפי דרך הבעל שם טוב ניתן לבאר שארץ ישראל נקראת 
הרי  קדושתה  שלגודל  ישראל,  ארץ  עניין  גופא  שזה  היינו  חמדה"-  "ארץ 
בספר  שכתוב  וכפי  ותאווה  חמדה  של  מציאות  שהוא  לאדם  מגלה  שהיא 
"בית אברהם" פרשת כי תשא. וזהו גם עניין "אֶרֶץ אוֹכֶלֶת יוֹשְׁבֶיהָ" שאוכלת 

את ה'אני' את האנוכיות של האדם ומביאה אותו לביטול ה"אני".

הלַּלֵ
"מָה אָשִׁיב לַה' כָּל תַּגְמוּלוֹהִי עָלָי" 
ישנו דבר אחד שאפשר להשיבו להשם

כתב ה"מסילת ישרים" )פ' כב(: "כל מעלה שאדם משיג אינה אלא חסד ה' 
עליו שרוצה לחון אותו למרות שפלותו, ולכן אין לו אלא להודות למי שחננו 
כָּל  לַה'  אָשִׁיב  "מָה  המלך:  דוד  שאמר  מה  וכעניין  יותר..."  תמיד  ולהיכנע 
תַּגְמוּלוֹהִי עָלָי". וניתן לבאר, מָה אָשִׁיב לַה', היינו שהדבר היחיד שאני יכול 
להשיב לה' על "כָּל תַּגְמוּלוֹהִי עָלָי"- זה לתת לו את "מָה", כלומר את ההכרה 

וההודאה שאני מציאות של מָה- "מה אנו ומה חיינו".

 נרְִצהָ

הכל הולך אחר החיתום
בדרך כלל בגמר ליל הסדר באות מחשבות שליליות לאדם כמו "בטח לא 
"לא דיברתי עם  כיוונתי מספיק"   "לא  די טוב"  קיימתי את מצוות הלילה 
ילדי כפי הצורך" "לא חיבקתי אותם מספיק" "לא ניצלתי את הזמן מספיק". 
"הייתי צריך לעשות את זה יותר טוב" "זה לא יצא 100% כמו שתכננתי" מה 

עושים עכשיו ?
 אומר האדמו"ר מבעלז זצ"ל שאם אדם לוקח את המחשבות האלה שבאות 

לו בסוף ליל הסדר, ועושה איתם עבודה,ולומד מהם את מציאותו,
"אבא תזכה אותי להכיר  שאני מצד עצמי לא מסוגל לנהל נכון את ליל הסדר, 
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ומה שהיה כדבעי זה לא אני זה היה השם" - כעת ליל הסדר נרצה- רצוי 
לפני הבורא ועולה למעלה לשמיים.

 אחי ורעי. 
אם הבן אדם בסוף ליל הסדר מוחא לעצמו כפים "השנה הייתי גדול", "השנה 

שתיתי ארבע כוסות כאלה גדולות", "השנה אכלתי כאלה מצות גדולות", 
ליל הסדר לא עולה למעלה, כל העבודה כל ההשקעה לטמיון, הכל נשאר 
למטה, שום דבר לא עולה למעלה!!! דווקא אותם רגעים של סוף ליל הסדר 

הם הכי קריטיים הכל הולך אחר החיתום!! 
 אם בסוף ליל הסדר באים לך מחשבות 'זה לא היה רציני' 'זה לא היה משהו' 
ומיד אתה עושה עם זה עבודה "אבא תזכה אותי להכיר שאני לא רציני ואני 
שכחתי, והפסדתי מרגליות, כדי שאלמד מזה שכל הליל הסדר הזה הוא לא 
שלי, זה אתה זה אתה". תתפוס נקודה של חולשה שהייתה לך בליל הסדר 

ותלמד ממנה שזה אתה, אתה כעסן, לחוץ, ורחפן. 

וזו עבודה גדולה  יהיה כולו של השם,   אם תעשה כך תזכה שהלילה הזה 
נרצה,  להלל את השם, אבא זה לא אני, זה אתה, ואז-  בסיומו של הלילה.  

הכל עולה אל השם.

פיוט אֶחדָ מִי יוֹדֵעַ
אנחנו נפרדים מליל הסדר עם הפיוט 'אחד מי יודע'

שימו לב  בשיר הזה אנחנו אומרים אחד מי יודע, אחד אני יודע, אחד אלוקינו 
שבשמיים ובארץ, שניים מי יודע, שניים  אני יודע שני לוחות הברית "אחד 
על  חוזרים  בית  בכל  מדוע  השאלה  נשאלת  ובארץ".  שבשמיים  אלוקינו 
הסדרה שנאמרה כבר קודם מדוע כופלים שוב "אחד אלוקינו", היה מספיק 
לומר רק "שניים מי יודע? שני לוחות הברית"  ומספיק. וכן בשאר הבתים 

צריך ביאור עניין הכפילות.
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כח הסבלנות
רבותיי אחי ורעי אהובי כתוב כאן יסוד ענק, את היסוד הזה אתם מקבלים 
בפיוט הזה. כאן בפיוט טמון מעיין אדיר של כוח החזרה והסבלנות לחזור 
שינון  הוא  נכון  חינוך  הילדים,  בחינוך  דרך  קיצורי  .אין  ושוב  ושוב  שוב 

המסרים שוב ושוב, הרבה חזרה הרבה סבלנות,  
וניתן לזכות לכח הסבלנות על ידי אמירת הפיוט הזה, להחדיר שוב ושוב 
לילדים שלנו שיש בורא עולם ושהכל זה הוא, ושהוא קורא לי, ואבא אני 

לא יכול בלעדייך . 
"האמנתי כי אדבר" 

ושוב..  ושוב..  ושוב..  שוב..  לדבר  אדבר,  כי  ידי  על  זה  לאמונה  להגיע 
כשנתמניתי להיות משגיח נכנסתי  לר' אשר זצ"ל כדי להתברך, והוא אמר 
לי "תדבר ותדבר ותדבר אולי בסוף זה ישפיע עליך, אולי מריבוי הדיבורים 

אתה תזכה למשהו ".

וחזרות, בזמן ששרים את השיר הזה  יודע זה שיר שיסודו חזרות  אחד מי 
צריך המון סבלנות, ופה אתה מקבל את כוח הסבלנות, כוח החזרה והשינון 
יסודות האמונה בעבודת השם,  לילדים שלך, לשנן להם במשך השנה את 

לכן חשוב לקבל את האור הפנימי של השיר.

פיוט חדַ גּדְַיאָ
הסיבה לכל הכאבים

בסוף ליל הסדר אנו מגיעים לשיר נוסף "חַד גַּדְיָא".  חד גדיא זה שיר מעניין, 
בפשטות המסר של השיר הוא השגחה פרטית, החתול אכל את הגדי, בא 
הכלב ונשך אותו,  בא מקל נתן לכלב מכה... כתוב כאן שכל אחד עשה משהו 

לחבר וגם הוא ישלם, ללמדך- העולם אינו הפקר!! 
לא כדאי לך לעשות משהו רע לחבר, כי בסוף זה יבוא אליך, השם לא יוותר, 
יש דין ויש דיין,  הפיוט עוסק בעניין יראת שמיים, השגחה פרטית, יש דין 
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ואתא   . ברור בתחילת הפיוט  לא  יראת העונש. אלא שיש משהו  דיין,  ויש 
שונרא ואכלה לגדיא, מדוע החתול אכל את הגדי? חַד גַדְיָא. חַד גַדְיָא. דְּזַבִּין 
אַבָא בִּתְרֵי זוּזִי. חַד גַדְיָא. חַד גַדְיָא. מדוע השם לא שמר על הגדי שהחתול 
לא יאכל אותו הרי הגדי לא עשה כלום, בשלמא השאר כגון הכלב והמקל, 

הם באמת לא היו בסדר לכן נענשו, אבל הגדי מה חטא?  

כתוב כאן רבותיי נקודה מאוד מעניינת שימו לב חַד גַדְיָא. דְּזַבִּין אַבָא בִּתְרֵי 
זוּזִי. חַד גַדְיָא. חַד גַדְיָא. יש כאן כפילות. חַד גַדְיָא.  חַד גַדְיָא. חַד גַדְיָא  חַד 
גַדְיָא   הגדי הזמן הזה כל הזמן אחז מעצמו חַד גַדְיָא חַד גַדְיָא חַד גַדְיָא חַד 
גַדְיָא - מה לא מספיק לך פעם אחת? כבר אמרו שאתה גדי אחד, למה עוד 
פעם חַד גַדְיָא חַד גַדְיָא  - זה מראה שמדובר פה שהגדי הרגיש מעצמו שהוא 
משהו מיוחד ,אני גדי אחד מיוחד, ויותר מכך רמוז כאן,  חד גדיא לשון חדות, 

תפסיק להיות חד! אתה רק דוקר אנשים עם הפה שלך.

זה מראה על גאווה ואם אתה מרשה לעצמך להיות חד ולדקור אנשים להיות 
חד גדיא, אז תבוא השונרא ואכלה לגדיא.  עכשיו אנחנו מבינים נפלא איך 
שהשם מוביל את העולם, אבל השורש של הכל, זה מהגאווה של הגדי, תכיר 
את האמת שלך, תפסיק לחשוב שאתה גדי עדין נפש, תראה את האמת שלך 

מי אתה, תפסיק להיות חד, תהיה רך, כנוע, לא לעקוץ אנשים.

"שׁלְוֹשׁהָ עֶשׂרֶ מִדַּיאָ" 
מדוע יש האומרים יג' מידות ואינם נענים

שלושה עשר מדיא הן יג' מידות הרחמים שגילה הקב"ה למשה )שמות לד. ו'( ואמרו 
)ראש השנה יז.( שציווה מלאך להתעטף כשליח ציבור היורד לפני התיבה ואמר לו: 
"כל זמן שישראל חוטאים יעשו לפָנַי כסדר הזה ואני מוחל להם וברית כרותה ליג' 

מידות שאינן חוזרות ריקם".
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כ'( שיש האומרים אותם  יד.  )'תורת משה' במדבר  ותמה האלשיך הקדוש 
כתוב:  ולא  הזה"  כסדר  לפָנַי  "יעשו  כאן:  שכתוב  לומר  ?ויש  נענים  ואינם 
הכרה  מתוך  כלומר  "לפָנַי"  זאת  לעשות  שיש  והיינו  הזה"  כסדר  "יעשו 
שאומר  מידות  היג'  את  לוקח  כשאדם  אבל  אותם  שמזכה  זה  הוא  שהשם 

ומתגדל מעבודת המידות שלו אזי על זה לא נאמרה ההבטחה.

סוף דבר
חג של אורות גדולים

ליל הסדר הוא זמן שמסוגל לסדר לך את כל השנה. אתה יכול בלילה הזה 
לסדר את כל המערכות שבלילה הזה יתבטל מעלינו הקורונה והמוטציות 

למיניהם, שבלילה הזה יגזרו עלינו ועל כל עם ישראל גזרות טובות 
על  נידונים  בפסח  השנה  בראש  הגמרא  אומרת  ענק  לילה  איזה  רבותיי 
נידונים על  זה תפילות על הפרנסה, בפסח  התבואה זאת אומרת חג פסח 
התבואה כמה תבואה תהיה לנו השנה? כמה  פרנסה תהיה לנו השנה ? ימי 
הפסח הבאים לקראתנו הם ימים ענקיים, אפשר לשאוב אורות ענקיים לכל 
השם  בעזרת  אותנו  יזכה  שהשם  לתפילות.  הזה  החג  את  לנצל  יש  השנה 
הרוחניים  מהמיצרים  לצאת   - ממצרים  לצאת  גדול,  לאור  מאפלה  לצאת 

והגשמים, שנזכה לסייעתא דשמיא בפרנסה, ובחינוך הילדים.  
שנזכה כולנו לסייעתא דשמיא אדירה בחג הזה עם כל כלל ישראל .
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פנינים מגדולי החסידות 
"נוהגים להניח פתיתי חמץ" - ונראה שנהגו כן מפני  שעיקר הביעור חמץ הוא 
היצר הרע , ולזה הנהיגו להניח חמץ להראות שבוודאי יש בו עדיין עוון וחמץ הוא 
היצר הרע. וכו' כי האדם שמחזיק עצמו שתיקן הכל בוודאי לא התחיל לעבוד את 
ה', וכו' שמי שסובר שאין בו מום בוודאי לא עלה עליו עול מלכות שמיים. וכמאמר 
החכם )חובת הלבבות פרק ד( שאם אמרתי בלבבי לא הייתי חוטא, בוודאי הוא חטא 
ביותר, כי הגאוה הוא חטא ביותר, ולכן נוהגים להניח פתיתי חמץ להראות שבוודאי 

לא תיקן הכל". )עבודת ישראל, שבת בגדול(.
עצמו  לראות  חייב  הוא  כך  ממצרים,  יצא  כאילו  עצמו  לראות  אדם  שחייב  "כשם 
כאילו היה עובד עבודה זרה וקרבו עכשיו המקום לעבודתו, והלילה התחיל לעבוד 

את ה', במצוות הנוהגות בליל הפסח ". )דרשות החתם סופר(.

שאם ירצה האדם לפנות המחשבות, ירחץ במים, היינו הכנעה   - וּרְחַץ"  "קַדֵּשׁ 
ושפלות באמת, שמרומז למים כאמרם ז"ל )תענית ז'( מים מניחים מקום גבוה כי 

שורש החטא הוא הגיאות וכו' ". )תפארת שמואל שם(.
"עֲבָדִים הָיִינוּ לְפַרְעֹה בְּמִצְרַיִם", מתחיל בגנות ומסיים בשבח  )פסחים קטז(.

יש  אלא  במצרים?  פרעה  אצל  עבדות  עלינו  שנכפתה  בכך  יש  גנות  איזו  לכאורה 
פרטית  ובהשגחה  ה'  ביד  אמונתם  מצרים,  בשעבוד  ישראל  היו  כן  לא  וכו',  לומר 
הייתה לקויה ופגומה ועל כן הם איבדו את חירותם הפנימית כי ראו עצמם "עבדים 
היינו לפרעה במצרים", וכאשר לוקה האדם בחסרון אמונה פנימית – אין לך גנות 

גדולה מזו". )טללי אורות בשם רבי יוסף נחמיה קורניצר מקראקא(.

"וַאֲפִילוּ כֻּלָּנוּ חֲכָמִים וכו' מִצְוָה עָלֵינוּ לְסַפֵּר בִּיצִיאַת מִצְרַיִם, 
המצוות,  לקיים  לו  עמדה  שחכמתו  בנפשו  ידמה  לא  ונבון  חכם  שהוא  מי  פירוש, 
רק שייקח ראיה מיציאת מצרים, שאילולי השם יתברך הוציאם למענו – לא היה 
של  הגדה  רמזי  ושמש  )מאור   . דלעילא"  איתערותא  במעשיהם  שיגרמו  באפשרי 

פסח(.

"רָשָׁע מַה הוּא אוֹמֵר מַה הָעֲבוֹדָה הַזֹּאת לָכֶם" 
יגיעתכם ועבודתכם היא כל כך במדת ה"מה" היא הכנעה  שואל הרשע מדוע כל 
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ושפלות. וכו' וגם במצרים זכו לישועה בזכות זה וכמאמר )שמות ג'( ראה ראיתי את 
עני עמי אשר במצרים, היינו הכנעתם ושפלות לבם, וזהו ואמור לו בעבור זה בכח- 
מה עשה ה' לי בצאתי ממצרים, ואילו היה שם לא היה מבטל את עצמו לה' ולכלל 

ישראל לא היה נגאל". )תפארת שמואל שם(.

"בְּשָׁעָה שֶׁמַּצָּה וּמָרוֹר מֻנָּחִים לְפָנֶיךָ". 
וכמו שאמר רבינו הקדוש מווארע זי"ע, על הכתוב בזהר הקדוש "וְנֶפֶשׁ כִּי תֶחֱטָא" 
שלימות  עיקר  וזהו  תחטא,  כי  תמיד  חושב  הנפש  כי  ופירש  דתחטא,  הוא  דין  מה 
שכתוב  כמו  ומרור  מצה  שיש  בשעה  הרמז  וזהו  תחטא,  כי  תמיד  שיחשוב  הנפש 
בספרים הקדושים מצה מרומז ליצר טוב ומרור לרע, אף כי עובד ה' והוא בבחינת 
מצה עם כל זה יחשוב תמיד כי מרור מונח לפניו, בבחינת נפש כי תחטא שחיסר 

וקיצר בעבודת ה' ". )תפארת שמואל, לפסח(.

"מִתְּחִלָּה עוֹבְדֵי עֲבוֹדָה זָרָה הָיוּ אֲבוֹתֵינוּ" 
נס  את  רק  לומר  ההגדה  לבעל  לו  היה  ודי  לפרעה  היינו  עבדים  השבח  מה  קשה 
. לזאת מספרים שגם זה שהיינו עבדים היה לטובה שנוכל להתקרב לה'  הגאולה 

וכו' שבלי זה לא היינו יכולים להתקרב למקום ב"ה". )שפת אמת שם(.

"מְקִימִי מֵעָפָר דָּל"
למי שהוא בעיני עצמו דל, בחינת עפר ואפר". )תפארת שמואל, לפסח(.


